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Szanowni Czytelnicy
d³ugo zastanawialiœmy siê w redakcji „Resa…”, które

wydarzenia z ostatnich miesiêcy s¹ najwa¿niejsze i o jakich
warto napisaæ na wstêpie nowego numeru, by zachêciæ
Szanownych Czytelników do przeczytania o nich w pierw-
szej kolejnoœci. Po burzliwej naradzie doszliœmy do wniosku,
¿e najwa¿niejsi s¹ ludzie i ich sukcesy. St¹d oprócz wielu
wa¿nych wydarzeñ polecamy zapoznaæ siê z sukcesem
i sylwetk¹ prof. dr. hab. W³adys³awa Walkowiaka. Nauko-
wiec podczas tegorocznej, 42. Inauguracji odebra³ tytu³
Profesora Honorowego AJD. Tym samym przeszed³ do his-
torii jako postaæ zas³u¿ona dla naszej Uczelni. To wydarzenie
ju¿ za nami. Tymczasem szykuje siê Œwiêto Uczelni. W jego
trakcie prof. dr hab. Jerzy Strzelczyk otrzyma godnoœæ
Doktora Honoris Causa AJD. Stanie siê tym samym drugim
cz³owiekiem obdarzonym tym zaszczytem.

By prowadziæ badania naukowe na najwy¿szym , œwia-
towym poziomie, potrzebne s¹ nowoczesne pomieszcze-
nia. Dzisiaj uczelniane obiekty buduje siê tak, aby by³y nie
tylko funkcjonalne, ale równie¿ wpisywa³y siê w krajobraz,
staj¹c siê wizytówk¹ miasta akademickiego. Tym milej
obwieœciæ, ¿e jeszcze w tym roku czeka nas uroczystoœæ
otwarcia nowego budynku Wydzia³u Nauk Spo³ecznych.
Oddaj¹c go do u¿ytku, akademicy s¹ przekonani, ¿e bêdzie
to wa¿ny filar nie tylko uczelnianego kampusu, ale równie¿
istotny element przysz³ego uniwersytetu, o którym w AJD
mówi siê tak wiele. ¯e przekszta³cenie Akademii w uni-
wersytet jest absolutnie kwesti¹ najbli¿szych lat, mo¿e
œwiadczyæ jeden z rankingów, gdzie czêstochowska Uczelnia
zosta³a wysoko oceniona w gronie polskich oœrodków, które
szczyc¹ siê wa¿nymi osi¹gniêciami naukowymi.

Szanowni Pañstwo, sukcesów u nas w ostatnich
miesi¹cach nie zabrak³o. Mi³o wiêc oddaæ w Wasze rêce
najnowszy numer „Resa…”, licz¹c na ¿yczliwy odbiór
biuletynu, który ma aspiracjê byæ kronik¹ naszej wspólnej
Akademii wspartej na filarach sukcesów pracowników i jej
studentów.
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CORAZ WIĘKSZA
NASZA SPOŁECZNOŚĆ

Sta³o siê to w nocy z 5 na 6 paŸdziernika. Wtedy do
naszej spo³ecznoœci akademickiej na Facebooku do³¹czy³
jeszcze jeden internauta i na liczniku profilu AJD pojawi³o
siê 2500 osób, które wczeœniej zadeklarowa³y „lubiê to!”.
Administratorzy dziêkuj¹ wszystkim, którzy s¹ z nami.
Praktycznie ka¿dego dnia dodaj¹ nowe posty, dziel¹ siê
swoimi spostrze¿eniami i oczekiwaniami. To dla Was budu-
jemy profil i chcemy, byœcie z niego korzystali. Mi³o nam
bêdzie odnotowaæ za jakiœ czas kolejny „nasz ma³y rekord”.
Teraz celem niech bêdzie 3000 tzw. „lubi¹cych”;)!

MM
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Inauguracja 2012/2013

ROZPOCZĘCIE
NOWEGO ROKU AKADEMICKIEGO

Przemówienie JM Rektora AJD dr. hab. prof. AJD Zygmunta Bąka
przygotowane z okazji 42. Inauguracji Roku Akademickiego.

Wysoki Senacie, Dostojni Goœcie, Drodzy
Pracownicy i Studenci naszej Uczelni

Przypad³ mi ogromny zaszczyt otwarcia 42. Inauguracji
nowego roku akademickiego. Obejmuj¹c funkcjê rektora na
okres II kadencji, gratulujê wszystkim, którzy wraz ze mn¹
obejmuj¹ odpowiedzialne funkcje akademickie.

Pragnê podziêkowaæ spo³ecznoœci akademickiej za
udzia³ w wyborach i obdarzenie w³adz Uczelni zaufaniem
i wiar¹ w skutecznoœæ podejmowanych dzia³añ. U progu
nowej kadencji chcia³bym zapewniæ spo³ecznoœæ akade-
mick¹, ¿e nadal bêdziemy d¹¿yæ do przekszta³cenia Akademii
w Uniwersytet specjalistyczny. Wszelkie dzia³ania maj¹ce
na celu rozbudowê Uczelni, uzyskanie uprawnieñ akademic-
kich, zmiany oferty dydaktycznej bêd¹ zogniskowane na
tym celu.

Szanowni Pañstwo,
Kryzys ekonomiczny i demograficzny odciska swe piêt-

no na sytuacji Uczelni. Mimo tych trudnoœci miniony rok
akademicki zapisa³ siê licznymi sukcesami na wszystkich
polach aktywnoœci Akademii. Po okresie dynamicznego
spadku liczba studentów zaczyna siê powoli stabilizowaæ.
Ograniczenia finansowe kompensowane s¹ œrodkami ze Ÿró-
de³ zewnêtrznych pozyskiwanych w konkursach na konkret-
ne dzia³ania celowe. W minionym roku akademickim pra-
cownicy AJD realizowali prawie 50 projektów o charakterze
badawczym, rozwojowym, inwestycyjnym czy te¿ dydak-
tycznym. W tym miejscu pragnê podziêkowaæ Marsza³kowi
Woj. Œl¹skiego za hojn¹ dotacjê finansowa na dzia³ania
prouniwersyteckie. Z radoœci¹ przyjmujemy deklaracje w³o-
darzy naszego miasta o podobnym wsparciu.

Najwiêkszy z realizowanych projektów to budowa
Wydzia³u Nauk Spo³ecznych o kosztorysie 35 mln z³.
Nowoczesny obiekt o powierzchni oko³o 7 tysiêcy metrów
kwadratowych zostanie ukoñczony w grudniu br. Mam
nadziejê, ¿e nastêpna inauguracja roku akademickiego
odbêdzie siê ju¿ w auli nowego gmachu. Zakoñczyliœmy
modernizacjê kompleksu budynków przy AK 13/15 oraz
rozpoczêliœmy modernizacjê Domu Studenta „Skrzat”.

Chcia³bym podziêkowaæ za wydajn¹ pracê wszystkim,
którzy z ¿yczliwoœci¹ odnosili siê do planów Uczelni i
przyznali nam pieni¹dze, widz¹c potrzebê rozwoju i
modernizacji Akademii. S³owa uznania nale¿¹ siê równie¿
osobom odpowiedzialnym za realizacjê inwestycji, a tak¿e
ich bezpoœrednim wykonawcom.

Efektowne inwestycje nie mog¹ przes³aniaæ projektów
badañ naukowych i prac rozwojowych, gdy¿ to one
stanowi¹ esencjê dzia³añ twórczych Uczelni. Prawie 40
zespo³ów realizuje projekty badawcze finansowane przez

NCN, NCBiR, Fundacjê Nauki Polskiej, POIG, Polonium,
Programy Badawcze UE, VII Ramowy, Grudtvig, Leonardo
czy te¿ Erasmus. Wa¿ne jest, ¿e ponad po³owa z tych
projektów to granty pozyskane w minionym roku
akademickim. Mi³o mi poinformowaæ, ¿e w ostatnim roku
wp³ywy z tytu³u badañ naukowych sta³y siê znacz¹c¹
pozycj¹ w bud¿ecie Uczelni. Presti¿owe konferencje o
zasiêgu miêdzynarodowym, liczne granty, akcje spo³eczne
czy te¿ wyniki sportowców to potwierdzenie prê¿noœci i
¿ywotnoœci naszego œrodowiska. S¹ równie¿ powodem do
dumy, zw³aszcza gdy s³yszy siê pochlebne opinie
mened¿erów firm, którzy w superlatywach wypowiadaj¹
siê o dzia³alnoœci naszych pracowników, a tak¿e studentów
i absolwentów.

Miniony rok to równie¿ liczne zmiany na polu
funkcjonuj¹cych w Uczelni przepisów. Dostojny Senat AJD
przyj¹³ i uchwali³ nowelizacjê statutu. Dziêki nowym
przepisom staliœmy siê spo³ecznoœci¹ nastawion¹ na
dynamiczny rozwój.

Szanowni Pañstwo, Drodzy Studenci,
Wa¿nym punktem postrzegania Uczelni jest prowa-

dzona obok badañ naukowych dzia³alnoœæ dydaktyczna. Na
tym polu mo¿emy szczyciæ siê dynamicznym rozwojem.
Dziêki uzyskanym prawom do nadawania stopnia doktora
na kierunku literaturoznawstwo, mogliœmy uruchomiæ
studia III stopnia. Doktorat mo¿na uzyskaæ nie tylko z jêzyka
ojczystego, ale równie¿ literatur jêzyka angielskiego,
niemieckiego, a w niedalekiej przysz³oœci tak¿e z innych.

Równolegle rozpoczêliœmy kszta³cenie na studiach II
stopnia w zakresie filologii germañskiej i angielskiej. Ma to
istotne znaczenie w kontekœcie w³¹czenia w struktury AJD
Nauczycielskiego Kolegium Jêzykowego „Centrum Jêzyków
Europejskich” w Czêstochowie planowanego na przysz³y
rok.
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Jest to jeden z elementów restrukturyzacji Uczelni,
pocz¹tkowo ca³kowicie pedagogicznej, dziœ o pe³nym profilu
uniwersyteckim. Wystarczy wskazaæ ¿e na piêciu kierunkach
studiuj¹cy mog¹ uzyskaæ tytu³ in¿yniera, a inne kierunki:
Biotechnologia, Turystyka i Rekreacja, Administracja,
Zarz¹dzanie, Grafika s¹ równie¿ nienauczycielskie.

Pragnê podkreœliæ, ¿e wszystkie te dzia³ania maj¹ u³atwiæ
budowê uniwersytetu, ale przede wszystkim to kroki
podejmowane z myœl¹ o czêstochowskiej m³odzie¿y. Tej
zwi¹zanej z miastem i regionem, dla której nasza ma³a
ojczyzna stanowi sens istnienia. W tym miejscu chcia³bym
zwróciæ siê do studentów, którzy dopiero odbior¹ indeksy.
Zapewniam, ¿e nasza Uczelnia to miejsce przyjazne
spo³ecznoœci akademickiej. Stwarza warunki i determinuje
do podejmowania wyzwañ, które maj¹ w konsekwencji
umo¿liwiæ rozwój i zapewniæ ciekaw¹ i zadowalaj¹c¹ pracê
po ukoñczeniu studiów. Przed Wami postawiony jest tylko
jeden warunek – liczy siê zaanga¿owanie i zapa³ do pracy.
Tego Wam serdecznie ¿yczê.

W rok akademicki 2012/2013 Uczelnia wchodzi z 25
kierunkami studiów I, II i III stopnia. Ogó³em ze wszystkich
form kszta³cenia w AJD skorzysta 7000 studentów i ok.
1000 s³uchaczy studiów podyplomowych. O ich rozwój
zadba 130 profesorów i 250 doktorów.

Szanowni Pañstwo, Drodzy Przyjaciele naszej
Akademii

Sk³adam serdeczne podziêkowania wszystkim, którzy
w minionym roku byli z nami: uczestniczyli w naszych
spotkaniach i imprezach kulturalnych i sportowych, wspierali
akademików dobrym s³owem i ¿yczliwoœci¹, kieruj¹c siê
dobrem Akademii podejmowali decyzje, które mia³y
bezpoœredni wp³yw na rozwój Uczelni. Tego dobra nigdy
nie zapomnimy, przekuwaj¹c je w potêgê i si³ê Akademii.
Chcia³bym podziêkowaæ pracownikom za codzienny trud,
jaki wk³adaj¹ w pracê na rzecz naszej spo³ecznoœci. Przed
nami kolejny nie³atwy rok. Czas ob³o¿ony kolejnymi
wyzwaniami. Wierzê jednak, ¿e wszyscy zwi¹zani z AJD
jeszcze raz udowodni¹, ¿e identyfikuj¹ siê z Uczelni¹ i jest
im ona bliska.

PROFESOR WALKOWIAK
PROFESOREM HONOROWYM AJD

W trakcie inauguracji tytuł Profesora Honorowego AJD odebrał prof. dr hab. inż. Władysław
Walkowiak. Laudację wygłosił prof. dr hab. Józef Drabowicz, prorektor ds. nauki AJD.

Wasza Magnificencjo, Wysoki Senacie, Szanowni
Cz³onkowie spo³ecznoœci akademickiej Akademii im.
Jana D³ugosza w Czêstochowie, Szanowni i Drodzy
Goœcie

W dniu dzisiejszym spo³ecznoœæ akademicka naszej
Uczelni wita nowego Profesora Honorowego w osobie
oddanego przyjaciela Wydzia³u Matematyczno-Przyrodni-
czego AJD Pana prof. dr. hab. in¿. W³adys³awa Walkowiaka,
dl³ugoletniego profesora zwyczajnego Politechniki
Wroc³awskiej i profesora nadzwyczajnego w Pañstwowej
Wy¿szej Szkole Zawodowej w Legnicy.

Witany w naszej spo³ecznoœci nowy Profesor
Honorowy jest z urodzenia Wielkopolaninem. Urodzi³ siê
bowiem 13 czerwca 1941 r. w Miejskiej Górce. Ca³a jego
naukowa i zawodowa kariera oraz rodzinne ¿ycie s¹ zwi¹zane
jednak ze stolic¹ Dolnego Œl¹ska. Studiuj¹c we Wroc³awiu,
po ukoñczeniu studiów na Wydziale Chemicznym
Politechniki Wroc³awskiej pozosta³ na macierzystej Alma
Mater. Tam w latach 1967-2011 uzyskiwa³ kolejne stopnie i
tytu³y naukowe oraz zajmowa³ kolejne stanowiska, poczyna-
j¹c od asystenta sta¿ysty, a koñcz¹c na stanowisku profesora
zwyczajnego. Pe³ni³ równolegle szereg funkcji zwi¹zanych
z funkcjonowaniem Wydzia³u i Uczelni. W latach 1994-1999
pracowa³ jednoczeœnie na stanowisku profesora nadzwyczaj-
nego na Wydziale Metalurgii i In¿ynierii Materia³owej
Politechniki Czêstochowskiej, a od roku 2002 do chwili
obecnej jest zatrudniony na stanowisku profesora

nadzwyczajnego na Wydziale Administracji Pañstwowej
Wy¿szej Szko³y Zawodowej w Legnicy. Stopieñ doktora
nauk chemicznych uzyska³ nasz dzisiejszy Laureat roku 1973
za pracê pt. „Flotacja jonów niektórych pierwiastków VII
podgrupy”, wykonan¹ pod kierunkiem prof. dr. hab. in¿.
Adama Barteckiego. Po doktoracie odby³ dwa sta¿e w USA.
W trakcie pierwszego z nich pracowa³ w roku 1975 przez 8
miesiêcy jako „research associate” w Department of Chemi-
cal Engineering University of Kentucky w Lexington,
natomiast w latach 1984-1985 jako „research associate” w
Department of Chemistry and Biochemistry, Texas Tech
University in Lubbeck. Na tym samym Wydziale przebywa³
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„BENE MERENTIBUS”
DLA NASZEJ ABSOLWENTKI

jeszcze dwukrotnie, ju¿ jako „profesor wizytu-j¹cy”. W roku
1989 przez 6 miesiêcy, a w latach 1996-1997 przez ca³y
rok.

W roku 1985 macierzysta Rada Wydzia³u nada³a mu
stopieñ doktora habilitowanego nauk chemicznych z zakresu
chemii nieorganicznej w oparciu o rozprawê habilitacyjn¹
zatytu³owan¹ „Mechanizm selektywnej flotacji jonów me-
tali”. Tytu³ profesora nauk chemicznych zosta³ nadany
Kandydatowi w roku 2001.

Jego dorobek naukowy obejmuje 210 publikacji, w tym
148 prac w czasopismach o miêdzynarodowej cyrkulacji.
Jest równie¿ autorem 3 patentów. Opublikowany dorobek
by³ cytowany w literaturze 550 razy.

Profesor Walkowiak jest wybitnym specjalist¹ w dzie-
dzinie hydrometalurgii, w tym zw³aszcza w zakresie
fizykochemicznych metod koncentrowania i rozdzielania
jonów z roztworów wodnych. Prowadzi ponadto prace nad
istotnymi problemami o charakterze utylitarnym,
koncentruj¹c siê na hydrometalurgicznych metodach prze-
róbki rud, pó³produktów i odpadów przemys³owych. Intere-

suj¹ go równie¿ zagadnienia z zakresu pomiarów radio-
aktywnoœci naturalnych próbek sta³ych i ciek³ych.

Profesor Walkowiak jest uznanym nauczycielem
akademickim By³ promotorem 6 prac doktorskich, miêdzy
innymi naszego Kolegi z Wydzia³u Matematyczno-Przyrod-
niczego  Pana prof. Cezarego Koz³owskiego. By³ opiekunem
ponad 20 prac dyplomowych zrealizowanych przez stu-
dentów jednolitych studiów magisterskich i in¿ynierskich
na macierzystym Wydziale . Pod Jego opiek¹ przygotowa-
nych zosta³o ponad 180 prac licencjackich i in¿ynierskich
w Pañstwowej Wy¿szej Szko³y Zawodowej w Legnicy. Re-
cenzowa³ liczne rozprawy doktorskie (12 recenzji) i habilita-
cyjne (3 recenzje) oraz wnioski w postêpowaniach o nadanie
tytu³u naukowego profesora (5 recenzji) i na stanowisko
profesora nadzwyczajnego (3 recenzje). Wielokrotnie recen-
zowa³ podrêczniki, monografie i skrypty uczelniane oraz
publikacje naukowe i projekty badawcze finansowane przez
KBN i inne instytucje finansuj¹ce badania naukowe w Polsce.

Równie bogata jest Jego dzia³alnoœæ organizacyjna.
Najistotniejszy jej fragment stanowi kierowanie na macie-

Wa¿nym punktem 42. Inaugu-
racji Nowego Roku Akademickiego
w AJD by³a dekoracja absolwentki
Uczelni medalem „Bene Merenti-
bus”, który za zas³ugi zosta³ przy-
znany przez Wydzia³ Matematyczno-
Przyrodniczy mgr Dorocie Kopeæ.
Aktu dekoracji dokona³ dziekan
WMP dr hab. Janusz Kapuœniak,
prof. AJD. Po uroczystoœci poprosi-
liœmy mgr Dorotê Kopeæ, by napisa³a
kilka zdañ o sobie, wspomnia³a
swoje studia w AJD oraz wyzna³a, jak¹ wartoœæ ma dla niej
przyznane wyró¿nienie. Oto co napisa³a o sobie:

Uczêszcza³am do Szko³y Podstawowej i Gimnazjum
w Rajczy. Kolejnym etapem mojej edukacji by³o Liceum
Ogólnokszta³c¹ce im Marii Konopnickiej w Milówce.
Wybra³am profil biologiczno-chemiczny. W roku 2006 zda³am
maturê i zaczê³am studia w AJD na Wydziale Matematyczno-
Przyrodniczym na kierunku chemia.

Od pierwszego roku studiów udziela³am siê w Samo-
rz¹dzie Studenckim. Pierwsze kroki stawia³am jako starosta
roku. Podczas 5 lat studiów reprezentowa³am studentów
w licznych komisjach i radach miêdzy innymi w Radzie
Instytutu Chemii, Ochrony Œrodowiska i Biotechnologii,
Radzie Wydzia³u MP, Odwo³awczej Komisji Stypendialnej,
Komisji Dyscyplinarnej dla Studentów, Komisji Dyscy-
plinarnej dla Nauczycieli Akademickich. By³am cz³onkiem
Senatu, elektorem wydzia³owym, elektorem uczelnianym.
Pracowa³am w Uczelnianej Komisji Wyborczej, a tak¿e Ko-

misji do zmian regulaminu i statutu
uczelni.

Podczas 2. roku studiów zosta³am
wybrana na funkcjê Przewodnicz¹cej
Wydzia³owej Rady Samorz¹du Studenc-
kiego WMP. Nastêpnie wybrano mnie
na funkcjê Przewodnicz¹cej Uczelnia-
nej Rady Samorz¹du Studenckiego.

W trakcie studiów razem z kolega-
mi, a przede wszystkim moim ówczes-
nym zastêpc¹ Rafa³em Tomal¹, by³am
organizatorem Dni Otwartych Wydzia³u

oraz wspó³organizatorem Dni Otwartych Uczelni. Razem
z Rafa³em i pozosta³ymi studentami byliœmy wspó³organizato-
rami wielu konferencji, akcji promuj¹cych uczelniê. By³am
wspó³organizatorem, a w póŸniejszym czasie organizatorem
Kulturalnej Jesieni Studenckiej oraz Kulturalnej Wiosny
Studenckiej - Juwenaliów.

Gdy otrzyma³am list informuj¹cy o przyznaniu mi
Medalu „Bene Merentibus”, by³am mile zaskoczona. Nie
oczekiwa³am, ¿e zostanê wyró¿niona za pracê na rzecz Wy-
dzia³u i studentów. Jestem niezmiernie wdziêczna za przyzna-
nie mi tego zaszczytu. To dla mnie niezmiernie znacz¹ce
i cenne ze wzglêdu na szacunek, jaki ¿ywiê wobec w³adz
Wydzia³u oraz w³adz Uczelni. Mile wspominam moje bezpoœ-
rednie doœwiadczenia ze studiowania i wspó³pracy z w³adzami
Wydzia³u oraz pozosta³ymi pracownikami. Zawsze s³u¿yli
dobr¹ rad¹ oraz wsparciem podczas realizacji zamierzonych
planów. Wyró¿nienie to pozwala mi wierzyæ, i¿ praca, któr¹
w³o¿y³am w dzia³anie na rzecz wydzia³u i studentów, by³a
wykonywana przeze mnie z nale¿yt¹ starannoœci¹.
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rzystym Wydziale w latach 2006-2010 Zak³adem Metalurgii
Chemicznej, a w latach 1991-1996 Instytutem Chemii
Nieorganicznej i Metalurgii Pierwiastków Rzadkich. Ponadto
w latach 1994-2004 pe³ni³ funkcjê Pe³nomocnika Rektora
Politechniki Wroc³awskiej ds. ochrony radiologicznej.
Wielokrotnie wspó³organizowa³ konferencje naukowe,
uczestnicz¹c w przygotowaniu materia³ów konferencyjnych.
By³ miêdzy innymi w latach 2000-2008 wspó³edytorem cza-
sopisma „Ars Separatoria Acta” (5 zeszytów) i/lub cz³onkiem
Komitetu Organizacyjnego dorocznych miêdzynarodowych
konferencji naukowych „Ars Separatoria”.

Za swoje osi¹gniêcia naukowe i dzia³alnoœæ organizacyj-
n¹ Pan prof. Walkowiak otrzyma³ liczne nagrody i odznacze-
nia. S¹ wœród nich Z³oty Krzy¿ Zas³ugi (1988), medal Komisji
Edukacji Narodowej (1975), Z³ota Odznaka Politechniki
Wroc³awskiej z roku 1978 i Nagroda Rektora Politechniki
Wroc³awskiej im. W³odzimierza Trzebiatowskiego z roku
2010, dwie nagrody Ministra Edukacji Narodowej (z lat 1986
i 1989).

Od wielu lat Pan prof. Walkowiak aktywnie wspó³-

pracuje z ró¿nymi oœrodkami naukowymi w Polsce, w tym
z Akademi¹ im. Jana D³ugosza w Czêstochowie, któr¹
odwiedza³ wielokrotnie w zwi¹zku z realizacj¹  kolejnych
grantów KBN (pierwszy z nich  zosta³ zrealizowany w AJD
w latach 2007-2010, a trzy kolejne s¹ aktualnie realizowane).

W osobie Pana prof. Walkowiaka spo³ecznoœæ naszej
Uczelni wita wybitnego uczonego, którego badania wnios³y
i nadal wnosz¹ znacz¹cy wk³ad w rozwój chemii
hydrometalurgii, którego owocna wspó³praca naukowa z
zespo³em naukowym Pana prof. Koz³owskiego mo¿e
stanowiæ wzorzec do naœladowania. Witaj¹c Pana prof.
W³adys³awa Walkowiaka jako nowego Profesora Honoro-
wego Akademii im. Jana D³ugosza pozwalamy sobie na
wyra¿enie naszych nadziei, aby nadchodz¹ce lata uczyni³y
j¹ jeszcze bardziej owocn¹, a pe³nia zdrowia pozwoli³a mu
aktywnie w niej uczestniczyæ, a nam korzystaæ przez d³ugie
jeszcze lata z Jego ogromnej wiedzy, organizacyjnego
doœwiadczenia i nie mniej wa¿nej osobistej ¿yczliwoœci i
przyjaŸni.

METODA REALIZACJI SYMFONICZNEGO
DZIEŁA MUZYCZNEGO PRZEZ DYRYGENTA

Ponadtrzydziestoletnie doœwiadczenie w zawodzie
dyrygenta, miêdzynarodowa wspó³praca z ponad piêædziesiê-
cioma orkiestrami oraz wystêpy na ponad stu estradach w
Polsce i na œwiecie, w skrajnie ró¿nych miejscach pod wzglê-
dem akustycznym, uczyni³y zagadnienie dostosowywania
artykulacji do warunków, w których prezentowany jest kon-
cert, przedmiotem szczególnego zainteresowania autora ni-
niejszego opracowania. Czêste zmiany zespo³ów orkiestro-
wych wymagaj¹ umiejêtnoœci selektywnego ich s³yszenia,
dziêki czemu ka¿dy kolejny koncert jest niezwyk³ym doœ-
wiadczeniem badawczym w poszukiwaniu najlepszych
rozwi¹zañ artykulacyjnych tak, aby osi¹gn¹æ optymalny
rezultat artystyczny.

Celem jest znalezienie odpowiedzi na pytanie, jakiego
u¿yæ sposobu wydobycia dŸwiêku w po³¹czeniu z innymi
elementami wspó³dzia³aj¹cymi takimi jak tempo czy dynami-
ka, aby osi¹gn¹æ zamierzony rezultat. Rozwa¿ania te s¹ rów-
nie¿ prób¹ przedstawienia metody dochodzenia do kla-
rownoœci stylistycznej z zastosowaniem ró¿nych rozwi¹zañ
artykulacyjnych pozostaj¹cych w œcis³ym zwi¹zku z
akustyk¹ sali koncertowej.

Praca nad partytur¹ jest bardzo indywidualn¹ spraw¹
ka¿dego dyrygenta, który przystêpuje do jej odczytania oraz
przygotowania do realizacji w postaci koncertu. Wiedza na
temat stylu, epoki, osoby kompozytora stanowi podstawê
przyst¹pienia do pracy. Dalsze rozwa¿ania dotycz¹ poszcze-
gólnych elementów dzie³a muzycznego, tj. agogiki, dy-
namiki, artykulacji, harmonii czy budowy formalnej utworu.
Zapoznanie siê z ka¿dym z g³osów wystêpuj¹cych w party-
turze z równoczesnym wyobra¿eniem sobie brzmienia,
barwy i roli, jak¹ odgrywaj¹ w danym momencie, jest niez-

wykle przydatne w trakcie opracowywania utworów z or-
kiestr¹. Konfrontacja wyobraŸni, gdzie umiejscawiamy
pewien idea³ brzmieniowy, z realizacj¹ przez zespó³ wyko-
nawców na ¿ywo, jest pewnym zderzeniem, które nale¿y
korygowaæ na próbach, aby osi¹gn¹æ rezultat zgodny z
naszymi oczekiwaniami.

Pierwszym istotnym elementem przed przyst¹pieniem
do pracy jest ustalenie sk³adu iloœciowego w kwintecie
smyczkowym. Musi on byæ proporcjonalny zarówno do
partyturowej obsady pozosta³ych instrumentów, jak i do
wielkoœci sali. W przypadku, gdy znajdujemy siê w zupe³nie
nowych dla nas warunkach akustycznych, lepiej zastosowaæ
w pierwszej fazie prób zwiêkszon¹ obsadê, aby po zapozna-
niu siê z akustyk¹ sali dokonaæ ewentualnej korekty sk³adu
zespo³u.

Nastêpnym zagadnieniem jest czas na pracê przygoto-
wawcz¹, czyli cykl prób z muzykami orkiestrowymi, jaki
otrzymujemy do dyspozycji. W zale¿noœci od systemu pracy
poszczególnych zespo³ów bywa to od jednej do piêciu prób
zawartych w czasie od 2,5 godziny do 4 godzin (³¹cznie z
przerwami). Daje to w rezultacie w pierwszym przypadku
2 godziny 10 minut efektywnego czasu pracy, w drugim 3
godziny 15 minut. Powy¿sze ramy czasowe determinuj¹
sposób prowadzenia próby. D³ugoœæ programu, stopieñ jego
trudnoœci, przygotowanie oraz profesjonalizm orkiestry
decyduj¹ o wyborze metody pracy tak, aby rezultat artys-
tyczny by³ zbli¿ony do „naszego” wyobra¿enia dzie³a mu-
zycznego. W sytuacji, gdy czas na próbê jest tak krótki, ¿e
nie wystarcza go na wykonanie dzie³a w ca³oœci, nale¿y
skoncentrowaæ siê na komunikacji z zespo³em i sprawdziæ,
czy nasz sposób przekazu jest wystarczaj¹co czytelny i zro-
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zumia³y. Ustalenie tempa, zakresu dynamiki oraz artykulacji
musi odbyæ siê na wybranych, charakterystycznych frag-
mentach. Wykonanie koncertu z sukcesem po jednej próbie
jest mo¿liwe tylko z zespo³em o bardzo wysokim stopniu
zaawansowania artystycznego. W przypadku przyst¹pienia
do pracy z zespo³em o mniejszym potencjale wykonawczym
osi¹gniêcie dobrego poziomu jest równie¿ mo¿liwe dziêki
wiêkszej iloœci prób i czasu na dopracowanie poszczególnych
elementów, decyduj¹cych o poziomie wykonania dzie³a
muzycznego.

Przyst¹pienie do realizacji podczas próby utworu
muzycznego we w³aœciwym tempie i w ca³oœci pozwala na
b³yskawiczn¹ analizê problemów pojawiaj¹cych siê w trakcie
oraz ocenê mo¿liwoœci ich korekty w danym czasie. Te
uwarunkowania decyduj¹ o wyborze sposobu pracy i skupie-
niu siê b¹dŸ to na problematyce rytmu, intonacji czy dyna-
miki, b¹dŸ na artykulacji, z równoczesnym wyjaœnianiem
zespo³owi w³asnego rozumienia partytury tak, aby wszystkim
artystom realizuj¹cym wspólnie dzie³o ³atwiej by³o wykonaæ
powierzon¹ im partiê na swoich instrumentach. Wszystkie
te elementy decyduj¹ o stylistyce dzie³a i pozostaj¹ w nie-
rozerwalnym zwi¹zku z akustyk¹ sali koncertowej.

W dalszej czêœci rozwa¿añ skupiê siê tylko na dwóch
zagadnieniach – artykulacji oraz w³aœciwoœci akustycznych
sal koncertowych.

Do oceny w³aœciwoœci akustycznych sal koncertowych
stosowa³o siê potocznie okreœlenia: dobra lub z³a akustyka,
brzmienie pe³ne lub suche, jasne albo ciemne. Dopiero od
roku 1962 po ukazaniu siê ksi¹¿ki wybitnego amerykañskiego
akustyka Leo L. Beranka Music, acoustic and architecture,
opartej na analizie 54 najs³ynniejszych sal koncertowych
i operowych, zaczêto stosowaæ jednolity system oceny, do
którego konieczne by³o uzyskanie nastêpuj¹cych danych:

· Objêtoœæ sali
· Œrednia odleg³oœæ s³uchacza od przodu estrady
· Pog³os
· OpóŸnienie pierwszej odbitej fali dŸwiêkowej
· Równomiernoœæ s³yszenia

Objêtoœæ sali powinna byæ dostosowana do iloœci
miejsc dla s³uchaczy, przyjmuj¹c kubaturê od szeœciu do
dziesiêciu metrów szeœciennych na osobê. Równie¿ liczeb-
noœæ orkiestry jest bardzo istotna, bo przy zbyt ma³ej obsadzie
osobowej zespo³u wykonawców w stosunku do objêtoœci
sali brzmienie orkiestry mo¿e byæ s³abe i suche, a w odwrot-
nym przypadku mo¿e huczeæ i dra¿niæ brzmieniem.

Œrednia odleg³oœæ s³uchacza od przodu estrady jest
wa¿na i ma zwi¹zek z nasyceniem falami bezpoœrednimi,
docieraj¹cymi od Ÿród³a w linii prostej do s³uchacza.
Odleg³oœæ zbyt bliska powoduje nadmiar g³oœnoœci i wyrazis-
toœci, a zbyt daleka ich niedosyt.

Pog³os, czyli czas, w którym natê¿enie dŸwiêku po
wy³¹czeniu Ÿród³a jego wytwarzania maleje o 60 dB, nazywa
siê czasem pog³osu pomieszczenia. Jest jednym z podstawo-
wych czynników wp³ywaj¹cych na warunki akustyczne sal
koncertowych. Przy pog³osie zbyt krótkim dŸwiêki brzmi¹
sucho i bardzo trudno jest uzyskaæ nale¿yt¹ barwê. D³ugi

pog³os mo¿e spowodowaæ zlewanie siê dŸwiêków i znie-
kszta³caæ wyrazistoœæ frazy muzycznej.

Czas pog³osu najkorzystniejszy z punktu widzenia
odbioru artystycznego nazywany jest pog³osem optymalnym
i waha siê w granicach od 0,8 do 2,5 sekundy w zale¿noœci
od wielkoœci i objêtoœci sali.

OpóŸnienie pierwszej odbitej fali dŸwiêkowej jest
ró¿nic¹ czasu w dotarciu tego odbicia do s³uchacza
w odniesieniu do fali bezpoœredniej.

Równomiernoœæ s³yszenia ró¿nych grup instrumental-
nych dotyczy zarówno wra¿eñ s³uchaczy, jak i wzajemnej
s³yszalnoœci miêdzy wykonawcami.

Na podstawie powy¿szych danych Leo L. Beranek
w³aœciwoœci akustyczne sal koncertowych dzieli na:

NIEZALE¯NE
- pozytywnie wp³ywaj¹ce na jakoœæ akustyczn¹ sali,
- negatywnie wp³ywaj¹ce na jakoœæ akustyczn¹ sali,
ZALE¯NE
- ³¹cz¹ce w³aœciwoœci obu grup.

Do grupy cech, które maj¹ pozytywny wp³yw zalicza:
- intymnoœæ i wyrazistoœæ, wi¹¿¹ce siê z odczuciem akus-

tycznej perspektywy sali;
- ¿ywoœæ, która jest cech¹ sal maj¹cych znaczny pog³os

w zakresie œrednich i du¿ych czêstotliwoœci;
- ciep³o brzmienia, okreœlaj¹ce pe³niê brzmienia basów.

Wiêkszoœæ wysoko ocenianych sal koncertowych ma
ciep³y dŸwiêk, bogaty w basy;

- g³oœnoœæ dŸwiêku bezpoœredniego, która musi byæ
wystarczaj¹co i jednakowo s³yszalna w ka¿dym miejscu,
dlatego te¿ najlepszy jest uk³ad amfiteatralny widowni;

- równowagê akustyczn¹, wyra¿aj¹c¹ siê w zrówno-
wa¿eniu poszczególnych sekcji w orkiestrze i odpowied-
nim ustawieniu i proporcjach, tak aby wymieszanie
dŸwiêków by³o jak najbardziej harmonijne i stopliwe;

- rozproszenie, które zwi¹zane jest ze skierowaniem
dŸwiêku odbitego. Jest ono najlepsze, gdy s³uchacz odno-
si wra¿enie, ¿e dochodzi ze wszystkich kierunków.

W grupie cech negatywnie wp³ywaj¹cych, na jakoœæ
akustyczn¹ sali znajdujemy: echo, ha³as, zak³ócenia dŸwiê-
kowe.

Do grupy cech wynikaj¹cych z w³aœciwoœci sali
nale¿¹cych do zale¿nych zalicza:
- wyrazistoœæ, zwi¹zan¹ z czasem opóŸnieñ pierwszych

odbiæ;
- jaskrawoœæ, pojawiaj¹c¹ siê, gdy sala ma znaczny pog³os

w wysokich czêstotliwoœciach;
- bezzw³ocznoœæ odzewu, daj¹c¹ wykonawcom wra¿enie

natychmiastowego odbioru sygna³u dŸwiêkowego;
- obraz przestrzenny dŸwiêku (który jest wra¿eniem

subiektywnym), okreœlaj¹cy, z jakimi opóŸnieniami cza-
sowymi poszczególne odbicia dochodz¹ do uszu s³ucha-
cza i jak postrzegana jest szerokoœæ Ÿród³a dŸwiêku;

- zakres dynamiki, wyra¿aj¹cy siê ró¿nic¹ miêdzy naj-
s³abszym i najg³oœniejszym dŸwiêkiem muzycznym.
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Ograniczony jest z jednej strony poziomem t³a zak³óceñ
akustycznych, z drugiej przez charakterystykê pog³osow¹
sali (im szerszy zakres, tym wy¿sza jakoœæ muzyczna
sali).

Znajomoœæ budowy, natury brzmienia, rejestrów kolo-
rystycznych, œrodków artykulacyjnych, mo¿liwoœci tech-
nicznych i wyrazowych poszczególnych instrumentów jest
nieodzownym warunkiem prawid³owego pos³ugiwania siê
tak zró¿nicowanym wewnêtrznie aparatem wykonawczym,
jakim jest orkiestra. O ile grupa dêta nie przysparza zbyt
wielu trudnoœci z opanowaniem przez dyrygenta ich mo¿li-
woœci artykulacyjnych i technicznych, tak instrumenty
smyczkowe ze wzglêdu na niezwykle bogaty zestaw tych
œrodków wymagaj¹ nie tylko dog³êbnej znajomoœci tej pro-
blematyki, ale umiejêtnoœci korzystania z tego bogactwa
podczas realizacji dzie³a muzycznego w ró¿norodnych
warunkach akustycznych.

W grupie instrumentów dêtych mo¿liwe jest zastosowa-
nie nastêpuj¹cej artykulacji:
legato – we wszystkich
staccato – we wszystkich
ostre staccato – flet
staccato szybkie – tr¹bka
staccato pojedyncze miêkkie–klarnet, waltornia, tr¹bka,

puzon
staccato pojedyncze twarde – klarnet, waltornia, tr¹bka,

puzon
staccato podwójne – flet, obój, klarnet, fagot, waltornia,

tr¹bka, puzon
staccato potrójne – flet, waltornia, tr¹bka, puzon
frulato – flet, waltornia, tr¹bka

Pozosta³e sposoby, takie jak tryle pó³tonowe i ca³oto-
nowe, tremolando s¹ wykonalne, lecz z pewnymi ograni-
czeniami dla ka¿dego z instrumentów.

Rodzaje artykulacji w instrumentach smyczko-
wych (dysponuj¹cych bogatym zestawem œrodków arty-
kulacyjnych) mo¿na podzieliæ na grupy:

- Ze wzglêdu na sposób ³¹czenia s¹siednich dŸwiêków
– w tej grupie:

détaché (fr. détachér – od³¹czaæ, oddzielaæ) jest
w technice skrzypcowej podstawowym rodzajem smycz-
kowania. Polega na tym, ¿e smyczek ca³y czas pozostaje
na strunie, a ka¿dy dŸwiêk jest oddzielany za pomoc¹ zmia-
ny kierunku prowadzenia smyczka. W technice tej ko-
nieczne jest zachowanie p³ynnoœci ruchu. Jego odmiany
to: détaché simple (zwyk³e, proste) przy ³agodnej zmianie
kierunku charakteryzuje siê œpiewn¹ realizacj¹ w ka¿dej
czêœci smycz-ka i ka¿d¹ jego d³ugoœci¹. Brak dodatkowych
oznaczeñ. Grand détaché staje siê „wielkim”, gdy wykorzys-
tana jest ca³a d³ugoœæ smyczka. Détaché krótkie wykony-
wane jest w œrodkowej b¹dŸ górnej czêœci smyczka w zale¿-
noœci od potrzeby uzyskania w³aœciwego, klarownego prze-
biegu szybkich nastêpstw dŸwiêków;

legato (w³. wi¹zaæ) – drugi z zasadniczych sposobów
gry skrzypcowej, gdzie smyczek prowadzony jest w ci¹gu
ca³ej frazy muzycznej w jednym kierunku, na przemian
w dó³ lub w górê;

portato (w³. portare – nosiæ) jest odmian¹ gry legato
z lekkim zatrzymaniem i unoszeniem smyczka po ka¿dej
nucie. Przerywanie na mo¿liwie najkrótszy moment kontaktu
w³osia ze strun¹ czyni nastêpstwa dŸwiêków bardzo miêk-
kimi. Mo¿e byæ realizowane dowolnym odcinkiem smyczka
lub ca³¹ jego d³ugoœci¹ w obu kierunkach;

- Ze wzglêdu na sposób ³¹czenia s¹siednich dŸwiêków,
daj¹ce efekty kolorystyczne – w tej grupie:

portamento (w³. przenosiæ) jest stopniowym przej-
œciem z jednego dŸwiêku na drugi poprzez szereg dŸwiêków
poœrednich na sposób glissanda;

glissando, którego istotê stanowi p³ynna zmiana wyso-
koœci dŸwiêku, osi¹gane jest przez przesuwanie palca po
strunie ruchem œlizgowym;

tryl jest powtarzaniem dŸwiêków z dowoln¹ czêstotli-
woœci¹ w obrêbie interwa³u ma³ej i wielkiej sekundy;

tremolando - odpowiednik trylu, wykracza poza in-
terwa³ sekundy i siêga na jednej strunie interwa³u seksty;

tremolo jest mo¿liwie najszybszym powtarzaniem tego
samego dŸwiêku, osi¹galnym w ca³ej skali;

- dookreœlaj¹ce sposób zaatakowania struny:
staccato (w³. staccare – odczepiaæ, odrywaæ) to ostry

atak na dŸwiêk i uciête zakoñczenie spowodowane nag³ym
zatrzymaniem smyczka na strunie. Zró¿nicowanie ostroœci
tego ataku, nacisku na strunê i szybkoœci poruszeñ oraz
kierunku smyczka pozwala osi¹gn¹æ ró¿norakie jego rodzaje:
marcato (w³. marcare – podkreœlaæ, uwydatniaæ), staccato
akcentowane, czyli martelé (fr. marteler – kuæ m³otem),
w wolnym tempie staccato twarde, a w szybkim staccato
brillante. Akcentuj¹c ka¿d¹ nutê le¿¹cym smyczkiem
przekszta³cimy je w staccato ciê¿kie;

spiccato (w³. spicare – odczepiaæ, odbijaæ siê) - smy-
czek rzucany, przez co atak na strunê nastêpuje z powietrza,
po czym dziêki sprê¿ystoœci w³asnej i struny odbija siê, by
nastêpny dŸwiêk znów zaatakowaæ w ten sam sposób. Efekt
dŸwiêkowy zale¿y od k¹ta padania – im mniejszy, tym
brzmienie jest ³agodniejsze, a gdy zbli¿ony jest do pionowego,
brzmienie staje siê ostre i krótkie. Najkorzystniejsze do
wykonania jest zastosowanie œrodkowej czêœci smyczka;

sautillé, saltando (w³. saltellato – podskakiwaæ) jest
smyczkiem skacz¹cym, do którego konieczna jest pewna
szybkoœæ poruszeñ, aby uzyskaæ po¿¹dany efekt. Skacz¹c,
odbija siê od struny ruchem wahad³owym;

ricochet – wykonuje siê jednym rzuceniem smyczka
o strunê, gdy seria dŸwiêków jest krótka. Z natury rzeczy
ma przebieg zanikaj¹cy. Najlepiej zastosowaæ œrodkow¹ lub
górn¹ czêœæ smyczka. Ostrzejszy lub ³agodniejszy charakter
dŸwiêku mo¿na uzyskaæ przy u¿yciu ca³ej szerokoœci w³osia
lub jego czêœci oraz poprzez wybór odpowiedniego miejsca
na strunie;
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Smyczki lotne – szybkie nastêpstwa dŸwiêków wy-
konywane w jednym kierunku smyczka - przewa¿nie do
góry. £agodne, miêkkie oddzielanie dŸwiêków zastosowane
do szybkich ich przebiegów stanowi odmianê portato -
portato lotne. Lekkie, szybkie przebiegi wiêkszej iloœci
nut przy prowadzeniu smyczka w p³aszczyŸnie poziomej
daj¹ce dŸwiêczny charakter brzmienia to staccato lotne
(staccato volante). Podobne pod wzglêdem dŸwiêkowym
jest spiccato lotne. Ró¿ni siê jednak zasadniczo sposobem
wykonania, albowiem jest to smyczek rzucany w ruchu
naprzemiennym i mo¿na go okreœliæ jako pewien rodzaj
nak³uwania dŸwiêków. W wypadku ³¹czenia dwóch, trzech
nut pod ³ukiem stosuje siê odmianê spiccato lotnego
okreœlan¹ jako gettato (w³. gettare – rzucaæ);

- Modyfikuj¹ce lub ca³kowicie zmieniaj¹ce podstawow¹
barwê danego instrumentu:

pizzicato (w³. pizzicare – szarpaæ) wydobywanie
d¿wiêku odbywa siê poprzez szarpanie struny. Mo¿e byæ
wykonywane palcami prawej albo lewej rêki bez udzia³u
smyczka;

fla¿olet uzyskuje siê poprzez delikatne przy³o¿enie
palca do struny, jej skrócenie w odpowiedniej d³ugoœci
i pobudzenie do drgañ przez uderzenie w pobli¿u mostka.
Nazwy fla¿oletów pochodz¹ od interwa³ów, które uzyska³o-
by siê skracaj¹c strunê w danym punkcie;

sul tasto jest oznaczeniem nakazuj¹cym wykonawcy
prowadzenie smyczka w pobli¿u gryfu, w celu uzyskania
miêkkiej barwy dŸwiêku;

sul ponticello – w przeciwieñstwie do sul tasto poci¹-
ganie smyczkiem przy podstawku daje barwê dŸwiêku
ostrzejsz¹ i szorstk¹;

col legno – atak na strunê nastêpuje z powietrza,
równoczeœnie prêtem oraz w³osiem smyczka, co daje
w sumie perkusyjny efekt dŸwiêkowy;

con sordino – oznacza za³o¿enie t³umika w celu nie
tylko wyciszenia instrumentu, ale uzyskania te¿ innej od
naturalnej barwy.

Mo¿liwoœæ u¿ycia tak wielu rodzajów artykulacji jest
niezwykle przydatna w przypadku dostosowania wykonania
do warunków akustycznych sali koncertowej. Niuanso-
wanie tych sposobów celem uzyskania odpowiadaj¹cego
nam brzmienia, ró¿nicowanie ich realizacji mimo takiego
samego zapisu graficznego, daje w efekcie kontrasty, które
nie budz¹ w¹tpliwoœci co do stylistyki wykonania dzie³a
muzycznego.

Dla dyrygenta, który znajduje siê w nowych dla niego
warunkach akustycznych, najwa¿niejsze s¹: wyrazistoœæ,
obraz przestrzenny dŸwiêku, bezzw³ocznoœæ odzewu oraz
zakres dynamiki, jaki mo¿e stosowaæ. Te czynniki oraz
wielkoœæ sali i czas pog³osu decyduj¹ o artykulacji i tempie,
jakie nale¿y zastosowaæ dla wiernoœci stylistycznej dzie³a
muzycznego. W kilkudniowym cyklu przygotowawczym
do koncertu nie jest to skomplikowane. Natomiast
w przypadku znalezienia siê z zespo³em wykonawców

w nowym miejscu np. podczas tournée, dostosowanie siê
do warunków akustycznych wymaga zawsze korekty
w bardzo krótkim czasie (szczególnie dotyczy to artykulacji
i tempa).

Wszystkie opisane powy¿ej w³aœciwoœci akustyczne
s¹ niezbêdne przy projektowaniu i budowaniu sal koncerto-
wych. Jednak ocena akustyki wnêtrza sali pozostaje zawsze
subiektywna, zarówno w ocenie s³uchaczy, jak i wykonaw-
ców.

Koñcz¹c nale¿y zwróciæ uwagê na niepowtarzaln¹ ce-
chê ka¿dego artysty dyrygenta – indywidualizm jego osobo-
woœci, charakteru oraz wra¿liwoœci, które rzutuj¹ na podejœ-
cie do realizacji partytury. Kreowanie dzie³a muzycznego
przy w³aœciwym jego odczytaniu, w oparciu o wiedzê i doœ-
wiadczenie poprzez w³asne emocje, daje ka¿dorazowo inne
wykonanie i efekt artystyczny.

Wyk³ad inauguracyjny wyg³oszony przez
prof. Jerzy Swoboda

PAMIĘTALI
O KOLEDZE

Ods³oniêcie tablicy pami¹tkowej poœwiêconej pamiêci
dr. Wojciecha Lenkowa odby³o siê w budynku Wydzia³u
Matematyczno-Przyrodniczym (al. Armii Krajowej 13/15
w Czêstochowie).

– To na pami¹tkê tego, co zrobi³ dla nas, kszta³c¹cej
siê tutaj m³odzie¿y oraz w ogóle rozwoju badañ naukowych
w czêstochowskiej AJD – t³umaczy dr Piotr Br¹giel,
prodziekan ds. studenckich WMP.

Zas³ugi dr. Wojciecha Lenkowa dla AJD s¹ du¿e. Pracê
w uczelni rozpocz¹³ w 1973 roku, jeszcze w Wy¿szej Szkole
Nauczycielskiej (w 1974 roku przekszta³cona w Wy¿sz¹
Szko³ê Pedagogiczn¹). Organizowa³ Instytut Fizyki. Dziêki
jego staraniom w 1985 roku rozpoczê³a siê budowa obiektu
dla fizyków (przy al. AK 13/15, tzw. B1). Zakoñczenie
inwestycji i przekazywanie jej naukowcom i dydaktykom
odbywa³o siê etapami w latach 1997-1999. Dr Lenkow
przeszed³ na emeryturê w 2002 roku. Zmar³ dwa lata
póŸniej.

Jaka by³aby Wy¿sza Szko³a Pedagogiczna bez dr. Len-
kowa? – Trudno sobie wyobraziæ, jakby to by³o bez obiektu,
który teraz wykorzystuje ju¿ nie tylko Wydzia³ Matema-
tyczno-Przyrodniczy, ale równie¿ Wydzia³ Wychowania
Artystycznego – mówi dr hab. Zdzis³aw Stêpieñ, prof. AJD,
dziekan WMP. – A to w³aœnie dr Lenkow organizowa³
pieni¹dze, materia³y na budowê budynku. Zapamiêtaliœmy
go równie¿ jako doskona³ego naukowca i wspania³ego
kolegê. Studenci go lubili, potrafi³ przekonaæ do siebie
i doskonale przekazywa³ wiedzê.

Ods³oniêcia tablicy dokona³a ¿ona nestora naszej fizyki
Renata Lenkow (równie¿ emerytowany pracownik AJD).
Przygotowano tak¿e ciekaw¹ wystawê, na której prezento-
wane s¹ fotografie obrazuj¹ce budowê budynku B1.
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AKADEMIA
W MODERNIZACJI

Rozpocz¹³ siê remont Domu Studenta „Skrzat”. Kosz-
tem 4 mln z³otych (pieni¹dze pozyskane z Ministerstwa Nauki
i Szkolnictwa Wy¿szego) akademik zmieni siê nie do
poznania. – Plan przewiduje termomodernizacjê obiektu –
mówi Maria Róg, zastêpca kanclerza ds. inwestycji AJD. –
Wa¿nym elementem zmian bêdzie dostosowanie „Skrzata”
do obowi¹zuj¹cych wymogów przeciwpo¿arowych.

Termomodernizacja potrwa oko³o roku. Po jej zakoñ-
czeniu akademik wy³oni siê w kilku kolorach m.in.: czerwo-
nym, be¿owym, szarym. Do tego w okolicach górnych piêter
pojawi siê napis informuj¹cy studentów i przechodniów, ¿e
jest to w³aœnie DS „Skrzat”. W kolejnym etapie prac planuje
siê zagospodarowanie terenu wokó³ akademika. Zostanie
zbudowany parking, który bêdzie ogrodzony, a do tego zyska
oœwietlenie. Zbudowane zostan¹ droga przeciwpo¿arowa,
a tak¿e podjazd dla niepe³nosprawnych. Koszt prac przed
akademikiem wyniesie ok. pó³ mln z³otych. Warto wspom-
nieæ, ¿e ju¿ jakiœ czas temu akademik przeszed³ gruntowny
remont w œrodku.

Zakoñczy³a siê termomodernizacja budynku AJD przy
al. Armii Krajowej 13/15. Kosztem ponad 3,2 mln z³otych
obiekt zyska³ zupe³nie nowy wygl¹d. Po modernizacji wy³oni³
siê w kolorach zieleni i be¿u. – Kolorystyk¹ ma nawi¹zywaæ
do budynku Akademickiego Centrum Sportu oraz do po-

wstaj¹cego tu¿
obok obiektu Wy-
dzia³u Nauk Spo-
³ecznych – dodaje
Maria Róg. –
Ponad 3 mln z³o-
tych na inwestycjê wy³o¿y³o MNiSW. Dokumentacja zosta³a
sfinansowana ze œrodków Uczelni. W ramach wykonanych
prac docieplono œciany budynku, naprawiono dach, wyre-
montowano taras od strony ACS-u oraz poprawiono schody
zewnêtrzne.

Jednym z elementów, jaki ju¿ budzi uznanie studentów
i pracowników AJD, jest fontanna. Nowoczesny, a zarazem
gustowny wodotrysk zosta³ zamontowany w patio. Pochleb-
nie o nowym zagospodarowaniu terenu wypowiadali siê in-
ternauci na Facebooku AJD. Tymczasem w³adze Uczelni
ju¿ zapowiadaj¹, ¿e na tym nie koniec, bo obok fontanny
pojawi siê jeszcze wiêcej roœlinnoœci. Patio stanie siê praw-
dziw¹ oaz¹ zieleni.

Przy okazji remontu nie naruszono kultowej mozaiki,
która zdobi jedn¹ ze œcian budynku. Wed³ug wielu jest jednym
z najbardziej rozpoznawalnych miejsc w Czêstochowie. Tak
o niej stosunkowo niedawno wypowiadali siê czytelnicy
lokalnej prasy.

Aktualności

WAKACYJNA
PRZYGODA

Z JĘZYKIEM POLSKIM
Kolejny raz Akademia im. Jana D³ugosza sta³a gospo-

darzem Letniej Szko³y Jêzyka i Kultury Polskiej. W tegorocz-
nej edycji, która odbywa³a siê w dn. 9–29 lipca, bra³o udzia³
27 s³uchaczy z: Bu³garii, Czech, Macedonii, £otwy, S³owa-
cji, S³owenii, Wêgier, Bia³orusi i Ukrainy. Program obejmo-
wa³ zajêcia z historii Polski i æwiczenia jêzykowe. Uczestnicy
Szko³y poznali okolice Czêstochowy (dalsze i bli¿sze). Od-
wiedzili m.in. :Jurê, Kraków i Tarnowskie Góry. Organizato-
rem LSJiKP przy AJD by³ Instytut Filologii Polskiej wraz
z Biurem Wspó³pracy z Zagranic¹. Œrodki na organizacjê
przedsiêwziêcia wyasygnowali Ministerstwo Nauki i Szkol-
nictwa Wy¿szego oraz Biuro Uznawalnoœci Wykszta³cenia
i Wymiany Miêdzynarodowej. Pracami Letniej Szko³y
kierowa³ dr Krzysztof Czajkowski (adiunkt w Instytucie
Filologii Polskiej).

– Ta szko³a to doskona³y sposób na naukê jêzyka
polskiego – twierdzi Denis Burko, s³uchacz z Bia³orusi. –
Jeszcze nie wiem, jaki zawód bêdê wykonywa³ w przysz³oœ-
ci. Byæ mo¿e umiejêtnoœci, które tutaj zdobêdê, wykorzys-
tam pracuj¹c jako nauczyciel jêzyka polskiego.

MILIONY
NA NOWE SYSTEMY

Ponad 3 miliony z³otych otrzyma³a czêstochowska AJD
na wdro¿enie systemu informatycznego ERP. Nowoczesna
platforma umo¿liwi sprawniejsze zarz¹dzanie zasobami
ludzkimi w Uczelni, wp³ynie na zarz¹dzanie badaniami
naukowymi prowadzonymi przez pracowników AJD, go-
spodarowanie finansami oraz relacje, jakie prowadzi Aka-
demia ze œwiatem biznesu. Program umo¿liwi lepsze
dostosowanie oferty edukacyjnej uczelni do oczekiwañ ryn-
ku pracy. Stanie siê tak za spraw¹ monitoringu kariery
zawodowej absolwentów. 

W ramach projektu przewidywane s¹ równie¿ m.in.
szkolenia dla kadry kierowniczej AJD. Zadanie bêdzie
realizowane w okresie od stycznia 2013 roku do koñca
grudnia 2014 roku. Projekt jest finansowany z Unii
Europejskiej w ramach Europejskiego Funduszu Spo³ecz-
nego. Œrodki na realizacjê zosta³y przyznane za poœred-
nictwem Narodowego Centrum Badañ i Rozwoju. Wniosek
Uczelni by³ doskonale przygotowany. W og³oszonym
konkursie zosta³ sklasyfikowany na 3. miejscu z grona 188
nades³anych projektów. Czêstochowska AJD wyprzedzi³a
w tym konkursie wiele renomowanych uczelni staraj¹cych
siê o œrodki.
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WSPÓŁPRACUJEMY ZE STREFĄ
EKONOMICZNĄ W RADOMSKU

Rektor Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie
dr hab. in¿. Zygmunt B¹k podpisa³ list intencyjny z Regio-
naln¹ Izb¹ Przemys³owo-Handlow¹ w Radomsku, Sta-
rostwem Powiatowym w Radomsku, £ódzk¹ Specjaln¹
Stref¹ Ekonomiczn¹ oraz Urzêdem Miasta w Radomsku –
wszystko to w ramach projektu „Region oparty na wiedzy
i przedsiêbiorczoœci”. Podpisuj¹c dokument (uroczyste
podpisanie odby³o siê 21 czerwca w Urzêdzie Miasta w Ra-
domsku), strony deklaruj¹ wolê wspó³pracy w rozwijaniu
wiedzy, umiejêtnoœci praktycznych oraz aktywnych postaw
studentów Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie.

Akademicy w porozumieniu z samorz¹dowcami i przed-
stawicielami £ódzkiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej wy-
odrêbnili nastêpuj¹ce zakresy wspó³pracy:

– dopasowanie profilu kszta³cenia w Akademii im. Jana
D³ugosza w Czêstochowie do potrzeb regionalnego rynku
pracy i biznesu – wspó³praca przy tworzeniu programów
kszta³cenia studentów w zakresie wybranych kierunków
i specjalnoœci,

– organizowanie konferencji, warsztatów i paneli dysku-
syjnych o problemach istotnych dla stron projektu,

– wykorzystywanie praktyków w realizacji zajêæ dydak-
tycznych,

– merytoryczne wsparcie dzia³ania kó³ naukowych w AJD,
– wspó³praca ze strony kadry naukowej AJD w obszarze

rozwi¹zywania problemów biznesowych i samorz¹do-
wych,

– opracowywanie koncepcji „studium przypadku”,
– wspólne definiowanie tematów prac dyplomowych oraz

opracowañ, analiz i projektów semestralnych,
– udzia³ studentów w wybranych projektach realizowanych

przez wspó³pracuj¹ce strony,
– organizowanie wizyt dydaktycznych w przedsiêbior-

stwach regionu,
– promowanie projektu podczas prezentacji wyników prac

i badañ pracowników AJD, które zrealizowane zosta³y
w ramach wspó³pracy,

– zorientowanie na dzia³anie na rzecz rozwoju regionu,
– inne uzgodnione formy.

JM Rektorowi towarzyszyli: dr Henryk Popowski (pro-
dziekan ds. rozwoju Wydzia³u Nauk Spo³ecznych) i dr Agnie-
szka £uczak (pracownik Instytutu Zarz¹dzania i Marketingu
WNS AJD).

– Liczymy na wspó³pracê z miastem Radomsko,
Starostwem Powiatowym oraz £ódzk¹ Specjaln¹ Stref¹
Ekonomiczn¹ – mówi Rektor Zygmunt B¹k. – Poznaj¹c
wzajemne oczekiwania, mo¿emy lepiej przygotowaæ m³o-
dzie¿ pod k¹tem potrzeb rynku pracy, uwzglêdniaj¹c potrzeby
regionu radomszczañskiego, w tym zapotrzebowanie ze

strony pracodawców, którzy ulokowali siê w Strefie. My-
œlimy o sta¿ach, praktykach, a tak¿e bli¿szym poznaniu firm,
które ulokowa³y siê w Strefie. Taka wspó³praca przyniesie
wymierne korzyœci Uczelni, a tak¿e regionowi, który zyska
doskonale przygotowanych absolwentów.

– Podpisanie umowy umo¿liwi nam prowadzenie badañ
naukowych i lepsze wykorzystanie wiedzy w praktyce. Dziê-
ki nawi¹zanej wspó³pracy z samorz¹dowcami i biznesem
nasi studenci, a póŸniej absolwenci bêd¹ mogli lepiej
wykorzystaæ zdobyte u nas umiejêtnoœci i wykorzystaæ je
w przysz³ej pracy zawodowej – t³umaczy dr Agnieszka
£uczak z IZiM. – Studenci, którzy wezm¹ udzia³ w wy-
cieczkach dydaktycznych do Strefy, bêd¹ mieli mo¿liwoœæ
bli¿szego poznania warunków jej funkcjonowania, zarz¹dza-
nia oraz planów i kierunków rozwoju. Mam nadziejê, ¿e to
pozwoli na znalezienie atrakcyjnego zatrudnia i u³atwi poru-
szanie siê po dynamicznie zmieniaj¹cym siê rynku pracy.

Porozumienie podpisali:
– Rektor Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie

dr hab. in¿. Zygmunt B¹k, prof. AJD
– Prezes Regionalnej Izby Przemys³owo-Handlowej

w Radomsku Adam Œwierczyñski
– Starosta Powiatu Radomszczañskiego

Robert Zakrzewski
– Prezes £ódzkiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej

w £odzi Tomasz Sadzyñski
– Prezes £ódzkiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej

w £odzi Marek Pyka
– Prezydent Miasta Radomska

Anna Milczanowska

JM Rektor dr hab. in¿ Zygmunt B¹k, prof. AJD
oraz Prezydent Miasta Radomska  Anna Milczanowska

rozpoczynaj¹ wzajemn¹ wspó³pracê
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Projekt wspó³finansowany przez Uniê Europejsk¹ z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach Regionalnego
Programu Operacyjnego Województwa Œlaskiego na lata 2007-2013.

BUDYNEK WNS MA WIELE ATUTÓW
Do koñca 2012 roku zakoñcz¹ siê prace

przy budowie obiektu dla Wydzia³u Nauk Spo³ecznych
AJD przy ul. Zbierskiego. Nowoczesny obiekt stanie
siê wizytówk¹ nie tylko Akademii, ale równie¿ Czêsto-
chowy. Zdaniem akademików, to spory krok w kierunku
przekszta³cenia Akademii w uniwersytet.

Budowa zaczê³a siê od przygotowania dokumentacji
oraz terenu pod inwestycje. Pierwsze prace ruszy³y
w sierpniu ubieg³ego roku (2011). Obecnie na dzia³ce
przy ul. Zbierskiego mo¿na ju¿ zobaczyæ efekty prac
firm realizuj¹cych budowê. Imponuj¹cy budynek zre-
alizowano w nowoczesnej technologii. Prace, by zd¹¿yæ
na czas, przenios³y siê do jego œrodka, gdzie trwa wypo-
sa¿anie budynku oraz przygotowania do oddania do
u¿ytku. Obecnie inwestycja jest zrealizowana w 85
procentach (stan na pocz¹tek paŸdziernika 2012 roku).

Badania naukowe i zajêcia dydaktyczne w nowym
budynku bêd¹ realizowane ju¿ od 2013 roku. Do dyspozycji
akademików zostanie przeznaczone ponad 6 tys. metrów
kwadratowych powierzchni. Na podkreœlenie zas³uguje
nowoczesna aula (typu audytorium), która bêdzie mog³a
pomieœciæ 300 s³uchaczy. Obok niej znajdowaæ siê bêdzie
aula na 100 osób. Do tego dochodz¹ inne pomieszczenia
dydaktyczne oraz socjalne. Na uwagê zas³uguje podziemny
parking, który bêdzie móg³ pomieœciæ ok. 50 samochodów.
Ciekawostkê mo¿e stanowiæ równie¿ wyposa¿enie budynku
w taras widokowy. Ma s³u¿yæ relaksowi, umo¿liwi obser-
wowanie panoramy miasta. Nim dojdzie do otwarcia
WNS-u, teren wokó³ budynku zostanie uporz¹dkowany oraz
przystosowany do relaksu i wypoczynku. Ju¿ teraz inwesto-
rzy zapowiadaj¹, ¿e bêdzie to jedna z wizytówek Czêsto-
chowy, która ma szansê trafiæ na pocztówki lub foldery
reklamuj¹ce miasto i Uczelniê.

Obecnie ulica Zbierskiego nie ma utwardzonej na-
wierzchni. St¹d latem kurz, a w okresie deszczów b³oto
i ka³u¿e, przez które musz¹ przeje¿d¿aæ samochody osób
zainteresowanych dojazdem do Uczelni. Urz¹d Miasta obie-
ca³, ¿e ju¿ w tym roku zbuduje drogê z utwardzon¹ na-
wierzchni¹, która umo¿liwi nale¿yt¹ komunikacjê z powsta-
j¹cym kampusem AJD (chodzi o budynki nie tylko WNS-u,
ale tak¿e o Akademickie Centrum Sportu oraz siedzibê
Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego).

Wydzia³ Nauk Spo³ecznych funkcjonuje od 2008 roku.
Zatrudnia ponad 60 pracowników. Jednostka kszta³ci ok.
tysi¹ca studentów na studiach stacjonarnych i niestacjonar-

nych. Prowadzi trzy kierunki studiów: administracjê, filo-
zofiê, zarz¹dzanie.

Budynek jest niezwykle potrzebny akademikom, którzy
obecnie swoj¹ siedzibê maj¹ w budynku AJD przy ul. Wa-
szyngtona 4/8. Po zakoñczeniu prac przenios¹ siê do nowej
siedziby. S¹siadem pracowników i studentów bêdzie Instytut
Muzyki AJD (obecnie znajduje siê w wynajmowanych
pomieszczeniach przy ul. ̄ wirki i Wigury w Czêstochowie).
Z zapowiedzi w³adz AJD wynika, ¿e w nowym budynku
mo¿na spodziewaæ siê zorganizowania 43. Inauguracji Roku
Akademickiego 2013/2014.

Budynek WNS-u stanie siê równie¿ wa¿nym elemen-
tem, a zarazem atutem w drodze do przekszta³cenia AJD
w pañstwowy uniwersytet (tzw. „przymiotnikowy”, czyli
z okreœlonym profilem kszta³cenia). – Inwestycja przebiega
pod nazw¹ „Budowa budynku g³ównego Wydzia³u Nauk
Spo³ecznych w ramach rozbudowy bazy naukowo-dydak-
tycznej Akademii im. Jana D³ugosza” – mówi Marta Sidyk,
specjalista w Biurze Projektów Europejskich AJD. –  Ca³ko-
wita wartoœæ projektu to ponad 36 mln z³. Uczelni nie by³oby
staæ na tak du¿e przedsiêwziêcie. W³adze AJD ciesz¹ siê, ¿e
na to zadanie Akademia uzyska³a dofinansowanie z Euro-
pejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach
Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa
Œl¹skiego na lata 2007-2013. To ponad 30 mln z³otych (85%
ca³oœci potrzebnej na inwestycjê sumy). Warto jednak
odnotowaæ, ¿e pozosta³e pieni¹dze pochodz¹ z bud¿etów:
Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego, Urzêdu Mar-
sza³kowskiego, Urzêdu Miasta Czêstochowy oraz Uczelni.
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PROFESOR JERZY STRZELCZYK
DOKTOREM HONORIS CAUSA AJD

Jednog³oœnie na posiedzeniu 23 maja br. Senat AJD zdecydowa³ o przyjêciu uchwa³y nadaj¹cej
wybitnemu historykowi prof. zw. dr. hab. Jerzemu Strzelczykowi tytu³u Doktora Honoris Causa AJD.
Uroczystoœæ wrêczenia zaszczytu zaplanowano na 14 listopada – podczas obchodów Œwiêta Uczelni.

Profesor zwyczajny doktor habilitowany Jerzy Strzel-
czyk urodzi³ siê w 1941 r. w Poznaniu. Z grodem Przemys³a
i tamtejszym œrodowiskiem naukowym zwi¹za³ ca³e swoje
zawodowe i osobiste ¿ycie. Historiê studiowa³ na Uniwersy-
tecie im. Adama Mickiewicza w latach 1959-1964, maj¹c
sposobnoœæ czerpaæ wiedzê u boku tak wybitnych uczonych
jak: Kazimierz Tymieniecki, Gerard Labuda, Brygida Kürbis
i Henryk £owmiañski. Pracê magistersk¹ i doktorsk¹ napisa³
wszak pod kierunkiem Gerarda Labudy, a wiêŸ z wielkim
Mistrzem niezmiennie utrzymywa³a siê do Jego œmierci
w 2010 r.

Po ukoñczeniu studiów Jerzy Strzelczyk zatrudniony
zosta³ jako asystent na Wydziale Filologiczno-Historycznym
w macierzystej Uczelni, natomiast awans doktorski w 1968
r. umo¿liwi³ objêcie stanowiska adiunkta w Katedrze Historii
Powszechnej Œredniowiecznej. Przewód habilitacyjny, na
podstawie imponuj¹cego podówczas dorobku naukowego
i rozprawy „S³owianie i Germanie w Niemczech œrodkowych
we wczesnym œredniowieczu”, uwieñczony zosta³ kolok-
wium 12 maja 1975 r., co naturaln¹ kolej¹ rzeczy przynios³o
awans na stanowisko docenta. Tytu³ profesora, którego
przyznaniu towarzyszy³a znakomita ksi¹¿ka „Goci – rzeczy-
wistoœæ i legenda”, przyznany zosta³ uczonemu w 1984 r.
Piêæ lat póŸniej Jerzy Strzelczyk uwieñczy³ swoj¹ drogê nau-
kow¹ tytu³em profesora zwyczajnego. W œlad za tym, przez
nastêpne dwadzieœcia lat ukazywa³y siê regularnie kolejne
wspania³e publikacje. Na imponuj¹cy rozmiarami i wszech-
stronnoœci¹ dorobek naukowy Profesora Strzelczyka obec-
nie sk³ada siê ponad tysi¹c piêæset publikacji, w tym 25
ksi¹¿ek i edycji Ÿród³owych, dotykaj¹cych jak¿e obszernej
– a zarazem ró¿norodnej problematyki: historii Polski wczes-
nopiastowskiej, dziejów S³owiañszczyzny, dziejów ludów
germañskich, Niemiec, Iroszkotów, „zapomnianych naro-
dów Europy” – czy szerzej – dziedzictwa barbarzyñskiego
w kulturze europejskiej. Odrêbny nurt badawczy reprezentu-
j¹ prace dotycz¹ce póŸnoantycznej i œredniowiecznej uczo-
noœci oraz mentalnoœci ówczesnych elit. Wszystkie mono-
grafie, wydawnictwa Ÿród³owe i inne publikacje Jerzego
Strzelczyka stanowi¹ kamienie milowe w mediewistyce pols-
kiej, w znacznym stopniu oddzia³ywuj¹c na historiografiê
europejsk¹. Poczynaj¹c od og³oszonej drukiem w 1970 r.
rozprawy doktorskiej „Gerwazy z Tilbury. Studium z dziejów
uczonoœci geograficznej”, a¿ po wydany w czerwcu bie¿¹-
cego roku zbiór prac „W œwiecie œredniowiecznych myœli
i emocji”, wszystkie publikacje Uczonego charakteryzuj¹
siê ogromn¹ erudycj¹ i znakomitym warsztatem badawczym.
Co godne podkreœlenia, ich narracja umo¿liwia lekturê wielce
skomplikowanych i zdawa³o by siê hermetycznych treœci

przez czytelników niekoniecznie nale¿¹cych do nie tak licz-
nego przecie¿ grona historyków – mediewistów. Talent pi-
sarski zatem sprawia, ¿e ksi¹¿ki Profesora Strzelczyka s³u¿¹
badaczom ró¿nych dyscyplin i przyczyniaj¹ siê do populary-
zacji historii w szerszych krêgach spo³ecznych. Ten fakt
jest dostrzegany i honorowany. Ksi¹¿ka „Zapomniane narody
Europy” w 2006 r. przynios³a g³ówn¹ nagrodê w konkursie
im. Jana D³ugosza. Niebawem dzie³o bêd¹ce autentycznym
bestsellerem w historiografii, nie tylko polskiej, „Pióro
w w¹t³ych d³oniach. O twórczoœci kobiet w dawnych
wiekach” (ksi¹¿ka zamierzona na trzy tomy, dotychczasowe
dwa ukaza³y siê w latach 2007 i 2009) nagrodzone zosta³o
„Polskim Noblem”, czyli Nagrod¹ Fundacji na rzecz Nauki
Polskiej w dziedzinie nauk humanistycznych. Ca³okszta³t
dorobku Profesora Strzelczyka uhonorowany zosta³ dwa
lata temu Nagrod¹ Ministra Nauki za zas³ugi na polu
„upowszechniania najbardziej elitarnej kultury w spo-
³eczeñstwie polskim”.

Badaniom i twórczoœci naukowej Profesora Strzelczyka
nieustannie towarzyszy³a praca organizacyjna na rzecz poz-
nañskiej Alma Mater i nauki polskiej. W UAM pe³ni³ kolejno
funkcje: prodziekana Wydzia³u Filologiczno-Historczynego
(1975-1981), wicedyrektora Instytutu Historii (1981-1984),
prorektora (1989-1991), dyrektora Instytutu Historii (1991-
1996). Jako sukcesor swojego Mistrza, Profesora Gerarda
Labudy, w 1984 roku obj¹³ kierownictwo Zak³adu Historii
Œredniowiecznej, które sprawowa³ nieprzerwanie do 1991
r. i ponownie po roku 1999.

Rangê uczonego wyznacza jego miejsce w korporacjach
i gremiach opiniodawczych zwi¹zanych z nauk¹ polsk¹. Pro-
fesor Strzelczyk w latach 1981-1992 by³ przewodnicz¹cym
Komisji Historycznej Poznañskiego Towarzystwa Przyjació³
Nauk. W 1993 r. zosta³ cz³onkiem Komitetu Nauk Historycz-
nych PAN. By³ te¿ od 1995 r. cz³onkiem korespondentem
Polskiej Akademii Umiejêtnoœci, której cz³onkiem rzeczywis-
tym zosta³ w 2007 r. Od 1999 r. jest cz³onkiem Komisji Hi-
storycznej w Berlinie. W tym samym roku zosta³ cz³onkiem
Komitetu Badañ Naukowych oraz Centralnej Komisji ds.
Tytu³u Naukowego i Stopni Naukowych. W ostatnich dwóch
latach wchodzi w sk³ad Rady Narodowego Programu Huma-
nistyki. W 2010 r. zaznaczy³ siê w biografii Profesora Strzel-
czyka powo³aniem na cz³onka korespondenta PAN. Wyra-
zem ho³du dla Uczonego by³y uroczystoœci z okazji 45-lecia
Jego pracy naukowej, w których udzia³ wziêli przedstawi-
ciele niemal wszystkich œrodowisk w Polsce. Wspomniane
uroczystoœci mia³y miejsce w Collegium Minus Uniwersytetu
im. A. Mickiewicza 6 czerwca br.

Marceli Antoniewicz
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CHEMICY  OBRADOWALI
W AJD odby³o siê 25. Miêdzynarodowe

Sympozjum Organicznej Chemii Siarki (25 th. International
Symposium on the Organic Chemistry of Sulfur). W obra-
dach uczestniczy³o blisko 200 chemików. Do Akademii im.
Jana D³ugosza przyjechali z ponad 20 pañstw (i a¿ z 6 konty-
nentów). Rozpoczêcie spotkania mia³o miejsce 25 czerwca.

– To doskona³a okazja do wymiany pogl¹dów i doœ-
wiadczeñ – mówi prof. dr hab. Józef Drabowicz, prorektor
ds. nauki AJD. – Podczas sympozjum spotykaj¹ siê pra-
cownicy uczelni i oœrodków badawczych oraz chemicy za-
trudnieni w laboratoriach przemys³owych. Badania siarki
maj¹ istotne znaczenie dla ludzkoœci. Dziêki nim wypro-
dukowano niektóre lekarstwa. Dokonane odkrycia maj¹ te¿
prze³o¿enie na produkcjê np. opon.

Zorganizowanie tak du¿ej konferencji w AJD to ogrom-
ny presti¿ dla Uczelni. O jej organizacjê ubiega³o siê wiele
znanych oœrodków akademickich. Zw³aszcza, ¿e tym razem
by³a to konferencja jubileuszowa.

Po raz pierwszy zorganizowano j¹ w Czechach w 1964
roku. W Polsce sympozjum odbywa³o siê po raz drugi.
Pierwszy raz zorganizowano je w £odzi ponad 20 lat temu.
Jêzykiem konferencyjnym u¿ywanym przez naukowców

by³ jêzyk angielski. Kolejna konferencja zaplanowana jest
w Turcji.

Zorganizowanie seminarium w Czêstochowie to rów-
nie¿ doskona³a okazja do promocji miasta i regionu.
Naukowcy zwiedzili m.in. Jasn¹ Górê, poznali Jurê
Krakowsko-Czêstochowsk¹ i pojechali na wystêpy Zespo³u
„Œl¹sk” do Koszêcina. Sympozjum zakoñczy³o siê 29 czerw-
ca.

Wszystko o konferencji mo¿na znaleŸæ na stronie:
http://www.isocs-25.pl/.

PIERWSZA
HABILITACJA

W AJD
Wydzia³ Filologiczno-Historyczny Akademii im. J. D³u-

gosza nada³ pierwszy stopieñ doktora habilitowanego. Ko-
lokwium habilitacyjne obroni³ 11 lipca br. dr Robert Majzner
pracownik Instytutu Historii AJD, który przedstawi³ rozpra-
wê zatytu³owan¹ „Attachaty wojskowe Drugiej Rzeczy-
pospolitej 1919–1945”.

– Jestem szczêœliwy. To ukoronowanie i zarazem zakoñ-
czenie pewnego etapu mojej kariery naukowej – mówi dr
hab. Robert Majzner. – Nie zamierzam spocz¹æ na laurach.
Nadal bêdê prowadzi³ badania i pracowa³ nad dalszym roz-
wojem naukowym.

Robert Majzner urodzi³ siê w 1970 roku w Radomsku.
Od 1991 roku studiowa³ historiê w Wy¿szej Szkole Peda-
gogicznej w Czêstochowie. W uczelni pracuje od 1997 roku.
To jego pierwsze miejsce pracy. Zainteresowania naukowe
Roberta Majznera koncentruj¹ siê wokó³ historii najnowszej.
Konkretnie zajmuje siê wywiadem wojskowym, dyplomacj¹,
wojskowoœci¹ oraz s³u¿bami specjalnymi w XX wieku.

Pracownicy Wydzia³u ju¿ zapowiadaj¹ kolejne obrony
prac habilitacyjnych. Jednostka posiada uprawnienia do na-
dawania stopnia doktora habilitowanego od kwietnia 2007
roku.

NASI PRACOWNICY
WYKŁADAJĄ W WIEDNIU

Wydzia³ Prawa Uniwersytetu Wie-
deñskiego powo³a³ prof. Arkadiusza
Wudarskiego na stanowisko visiting
professor w semestrze zimowym 2012/
2013.

– Poprowadzê serie wyk³adów w jê-
zyku niemieckim na temat: Das polnische
Zivilrecht im Wandel – Aktuelle Fragen aus
europäischer und rechtsvergleichender
Perspektive – mówi prof. Arkadiusz
Wudarski, pracownik Wydzia³u Nauk
Spo³ecznych AJD. – To dla mnie du¿a przyjemnoœæ, radoœæ
i nobilitacja.

Dla Uczelni to równie¿ spory zaszczyt, gdy jej pracow-
nicy s¹ doceniani na arenie europejskiej i œwiatowej nauki.
Austriacka uczelnia zosta³a za³o¿ona 12 marca 1365 r (jest
zaledwie o rok m³odsza od Uniwersytetu Jagielloñskiego),
przez Rudolfa IV. To najwiêkszy i najstarszy uniwersytet
w krajach niemieckojêzycznych. Dane za rok akademicki
2011/2012 mówi¹, ¿e kszta³ci 87 tys. studentów!

Informacja o tym wydarzeniu na stronie Wydzia³u
Prawa w Wiedniu: http://rechtsvergleichung.univie.ac.at/en/
verschraegen/visiting-professors/prof-arkadiusz-wudarski

Działalność naukowa

Uczestnicy konferencji

Prof. A. Wudarski,
fot.: arch.
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NA KONGRESIE WE FRANCJI
Odnotowujemy wielki sukces pracownika

Wydzia³u Pedagogicznego dr Ma³gorzaty Piaseckiej, która
z powodzeniem uczestniczy³a w XVII Œwiatowym
Kongresie Nauk o Wychowaniu pod patronatem AMSE i
Uniwersytetu Champagne-Ardenne w Reims. Pani dr by³a
zarazem jedynym uczestnikiem z Polski. Ogromnym
zaszczytem by³o powo³anie dr M. Piaseckiej do miêdzy-
narodowego komitetu naukowego kongresu. Przewod-
nicz¹cy AMSE prof. Yves Lenoir z Uniwersytetu Sher-
brooke w Kanadzie, po wys³uchaniu jej wyst¹pieñ (w jêzyku
francuskim) zaproponowa³, aby za cztery lata kongres
zorganizowa³a w Czêstochowie pod auspicjami AJD.

Kongres AMSE (l’Association mondiale des sciences
de l’éducation tzn. Œwiatowego Stowarzyszenia Nauk
o Wychowaniu, wspieranego przez UNESCO) to spotkanie
naukowców z ca³ego œwiata. Ma ju¿ ponad 50-letni¹ historiê,

na ogó³ organizowany jest co 4 lata, za ka¿dym razem
w innym kraju. Po raz pierwszy odby³ siê w 1953 roku
w Gandawie w Belgii. Zaznaczy³ te¿ swoje miejsce w Polsce,
w 1969 roku obradowa³ w Warszawie pod przewodnictwem
profesora B. Suchodolskiego. W tegorocznej konferencji,
odbywaj¹cej siê od 2 do 8 czerwca w Reims we Francji,
uczestniczy³o 580 naukowców z ca³ego globu, którzy
reprezentowali 40 pañstw. Tradycj¹ Kongresu jest przyjêcie
trzech podstawowych jêzyków konferencyjnych: francus-
kiego, angielskiego, hiszpañskiego, co daje mo¿liwoœci
uczestnictwa wielu naukowcom z ró¿nych rejonów œwiata.

– To ogromne przedsiêwziêcie naukowe i zarazem
logistyczne – mówi dr Ma³gorzata Piasecka. – Wszystkim
uczestnikom trzeba zapewniæ dobre warunki pracy i trzeba
przyznaæ, ¿e organizatorzy wywi¹zali siê z tego znakomicie.
Reims ma takie mo¿liwoœci, poniewa¿ kilkanaœcie lat temu

KONFERENCJA O BEZPIECZEŃSTWIE
W dniach 10-11.05.2012 r. odby³a siê

I Miêdzynarodowa Konferencja Naukowa
„In¿ynieria Bezpieczeñstwa a Zagro¿enia Cywilizacyjne”
zorganizowana przy okazji jubileuszu XX-lecia powo³ania
Pañstwowej Stra¿y Po¿arnej. Organizatorami byli: Instytut
Edukacji Technicznej i Bezpieczeñstwa AJD i Centralna Szko-
³a Pañstwowej Stra¿y Po¿arnej w Czêstochowie. Tematyka
dotyczy³a ró¿nych obszarów nauk o bezpieczeñstwie: in¿y-
nierii bezpieczeñstwa w praktyce, dydaktyki in¿ynierii bezpie-
czeñstwa, ochrony przeciwpo¿arowej. Celem konferencji
by³a wymiana pogl¹dów i doœwiadczeñ na temat istniej¹cych
i potencjalnych zagro¿eñ cywilizacyjnych w aspekcie roz-
woju in¿ynierii bezpieczeñstwa. W spotkaniu uczestniczyli
specjaliœci reprezentuj¹cy uczelnie wy¿sze (Wojskowa Aka-
demia Techniczna w Warszawie, Szko³a G³ówna S³u¿by

Po¿arniczej w Warszawie, Uniwersytet Kazimierza Wielkiego
w Bydgoszczy, VSB Technicka Universita Ostrava), instytuty
badawcze (Centrum Naukowo-Badawcze Ochrony Prze-
ciwpo¿arowej im. J. Tuliszkowskiego, Warszawa-Józefów),
firmy zwi¹zane z ochron¹ przeciwpo¿arow¹ (KZWM
OGNIOCHRON – najwiêkszy i najstarszy producent sprzêtu
gaœniczego w Polsce), specjaliœci nauk o bezpieczeñstwie
(Europejskie Stowarzyszenie na Rzecz Bezpieczeñstwa -
EAS), a tak¿e funkcjonariusze Stra¿y Po¿arnej z kraju
i zagranicy (Irlandii, Wielkiej Brytanii, Czech, Ukrainy,
Bia³orusi). Najciekawsze omawiane zagadnienia dotyczy³y
miêdzy innymi: najnowszych osi¹gniêæ technicznych w za-
kresie metod detekcji produktów spalania oraz wycieków
substancji niebezpiecznych, zdalnego wykrywania groŸnych
zanieczyszczeñ atmosfery, przeznaczenia laserowego spek-
troanalizatora emisyjnego. Konferencja odby³a siê w nowo-
czesnym kompleksie dydaktyczno-hotelowym CSPSP.
Atrakcj¹ konferencji by³y pokazy æwiczeñ dynamicznych
na poligonie po¿arniczym znajduj¹cym siê na terenie CSPSP
oraz wystawa sprzêtu po¿arniczego i gaœniczego. Prezento-
wane na konferencji prace zostan¹ opublikowane w mono-
grafii „In¿ynieria bezpieczeñstwa a zagro¿enia cywilizacyjne”

oraz w Pracach Naukowych
AJD. Ju¿ dziœ planujemy kolejn¹
konferencjê, która odbêdzie siê
w po³¹czeniu z Miêdzynarodow¹
Wystaw¹ Ratownictwa i Techniki
Przeciwpo¿arowej EDURA
w czerwcu 2013 r.

Opracowanie tekstu
i fotografie

Alina Gil

Prorektor ds. Nauczania i Wychowania
dr hab. prof. AJD Eligiusz Malolepszy
podczas obrad konferencji
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otwarto imponuj¹ce Centrum Kongresowe. Wyk³ady inaugu-
racyjne i zamykaj¹ce odbywa³y siê w ogromnej sali audyto-
ryjnej „Royale” wyposa¿onej w infrastrukturê do t³umaczeñ
symultanicznych. Obrady w sekcjach obejmowa³y jednorod-
ne grupy jêzykowe w profesjonalnie wyposa¿onych salach
wyk³adowych. Poza tym bardzo sprawna dzia³alnoœæ Komi-
tetu Organizacyjnego. jako zespo³u zaanga¿owanych ludzi
s³u¿¹cych pomoc¹ w ró¿nych sprawach. zas³uguje na naj-
wy¿sz¹ ocenê.

Sposób organizacji konferencji obejmowa³ trzy formu³y:
kolokwium, wolny g³os, plakat (le colloque, la commu-
nication libre, le poster). Naturalnie warunkiem uczestnictwa
by³a pozytywna weryfikacja i kwalifikacja propozycji wyst¹-
pieñ przez miêdzynarodowy komitet organizacyjny (zakwali-
fikowano ok. 30% zg³oszeñ). Dodatkowo, aby wzi¹æ udzia³
w kolokwium, trzeba by³o uzyskaæ specjalne zaproszenie
do grupy badawczej, któr¹ tworzyli przedstawiciele przy-
najmniej trzech krajów. Dr M. Piasecka otrzyma³a osobiste
zaproszenie od prof. Gilles Baillata, Rektora Uniwersytetu
Champagne-Ardenne w Reims i zarazem prezydenta
tegorocznego kongresu oraz prof. Alberta Arbós, Dziekana
Wydzia³u Edukacji z Miêdzynarodowego Uniwersytetu
Katalonii w Barcelonie. Wziê³a udzia³ w kolokwium, którego
ide¹ organizuj¹c¹ by³ „Rozwój profesjonalizmu zawodo-
wego. Spojrzenie porównawcze”. Jej prezentacja zatytu³o-
wana «Réseaux de changements positifs – vers un maximum
de développement professionnel» (Sieci pozytywnych zmian
– w stronê maksymalizacji rozwoju zawodowego) spotka³a
siê z du¿ym uznaniem s³uchaczy.

Dr M. Piasecka zaprezentowa³a tak¿e swój wolny g³os
w sesji miêdzykulturowej, w której wziêli udzia³ przed-
stawiciele: Francji, Belgii, Szwajcarii, Luksemburgu, Kanady,
Chile. Jej wyst¹pienie pt. „Défi de l’éducation européenne:
intégrer le monde, habiter l’Europe, être bien chez soi”
(Wyzwanie edukacji europejskiej: integrowaæ œwiat, za-

mieszkiwaæ Europê, byæ u siebie) wywo³a³o o¿ywion¹
dyskusjê oraz wiele pozytywnych opinii.

Zamys³em Przewodnicz¹cego AMSE prof. Yvesa
Lenoira jest organizacja Kongresu w 2016 roku w Polsce,
albo w Bu³garii. Jak podkreœla, teraz czas na tê czêœæ œwiata,
na ods³onê nowej, niepodzielonej Europy. W zwi¹zku ze
z³o¿on¹ propozycj¹ zapytano, czy w Czêstochowie s¹ wa-
runki ró¿nego typu na zorganizowanie tak du¿ego przed-
siêwziêcia?

– To ogromny zaszczyt dla mnie i dla ca³ego œrodowiska
pedagogów w Czêstochowie, a nawet w Polsce, ¿e tak pres-
ti¿owa konferencja mog³aby siê odbyæ u nas – twierdzi dr
Ma³gorzata Piasecka. – Jestem niedawno po powrocie i we-
ryfikujê, czy s¹ mo¿liwoœci przeprowadzenia kongresu
w Czêstochowie. Postaramy siê stan¹æ na wysokoœci za-
dania i spróbowaæ si³ w organizacji. To wymaga wielu
wstêpnych rozmów, ustaleñ, zanim zapadn¹ zobowi¹zuj¹ce
i wi¹¿¹ce decyzje. To wielkie wyzwanie i wielka odpo-
wiedzialnoœæ!

Podsumowuj¹c swój udzia³ w Kongresie, dr Piasecka
podkreœli³a, ¿e na sukces trzeba ciê¿ko zapracowaæ. Do wy-
jazdu do Francji przygotowywa³a siê prawie rok, od mo-
mentu rozpoznania szerokiej tematyki zaproponowanej przez
organizatorów „Badania naukowe w dziedzinie edukacji
i kszta³cenia. Dzisiejsze cele i wyzwania polityczne, epistemo-
logiczne, pragmatyczne, filozoficzne i ideologiczne” poprzez
czasoch³onn¹, ale przyjemn¹ pracê nad realizacj¹ w³asnych
pomys³ów badawczych, a¿ po fina³ wyst¹pieñ na Kongresie.

– M³odym badaczom chcia³abym ¿yczyæ jak najwiêcej
odwagi w stawianiu sobie œmia³ych celów – przekonuje dr
M. Piasecka. – Œwiat jest otwarty, nasza nauka ma wiele do
zaoferowania innym, od innych mo¿emy czerpaæ ich wiedzê
i doœwiadczenia. Udzia³ w takim du¿ym miêdzynarodowym
przedsiêwziêciu pozwala na zawarcie wielu kontaktów nau-
kowych i staje siê furtk¹ otwieraj¹c¹ nowe mo¿liwoœci roz-

woju. Sama uzyska³am wiele zapro-
szeñ do ró¿nych oœrodków nauko-
wych na œwiecie – do Francji, Hisz-
panii, Portugalii, Szwajcarii, Kanady,
Argentyny, a tak¿e na konferencjê do
Peru. Czas poka¿e, jakie wykreuj¹ siê
œcie¿ki wspó³pracy. Korzystaj¹c z oka-
zji, chcia³abym podziêkowaæ Dzie-
kanowi Wydzia³u Pedagogicznego AJD
prof. dr. hab. Andrzejowi Gofronowi
za zaufanie i wsparcie finansowe mo-
jego wyjazdu, który mam nadziejê za-
owocuje nowymi kontaktami i efek-
tywn¹ wspó³prac¹ miêdzynarodow¹.

Opr: Marek Makowski

Fotografia z archiwum
dr M. Piaseckiej
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AJD - POZIOM BADAŃ
POWYŻEJ ŚREDNIEJ ŚWIATOWEJ

W lipcu Consejo Superior de Investigaciones Científicas (CSIC), jedna z najwiêkszych na œwiecie instytucji zajmuj¹cych
siê badaniami scjentometrycznymi, opublikowa³a ranking jakoœci nauczania, uprawiania nauki oraz autoprezentacji niemal
wszystkich szkó³ wy¿szych (20 745 uniwersytetów) na œwiecie. W rankingu „Exellence” sporz¹dzonym na podstawie
liczby artyku³ów nale¿¹cych do grupy 10% najczêœciej cytowanych w swej dziedzinie AJD znalaz³a siê na 2275 pozycji tj.
w grupie uczelni reprezentuj¹cych co najmniej œredni poziom badañ naukowych. Wed³ug innych kryteriów tj.: objêtoœæ
dokumentów wystawianych w internecie czy te¿ liczba wejœæ na stronê www.ajd.czest.pl z uwagi na wielkoœæ uczelni
wypadliœmy w naturalny sposób nieco gorzej. Wiêcej na stronach www.webometrics.info

Z MYŚLĄ
O ETYMOLOGACH

Nak³adem Wydawnictwa Akademii im. Jana D³ugosza
ukaza³a siê pozycja, która jest zbiorem kilkudziesiêciu arty-
ku³ów profesora Andrzeja Bañkowskiego, czo³owego pols-
kiego literaturoznawcy i etymologa.

Materia³y ukazywa³y siê w minionych latach na ³amach
czasopism lingwistycznych.

– Ta pozycja to niezwyk³a gratka dla mi³oœników i ba-
daczy literatury, a tak¿e dla etymologów – mówi Andrzej
Miszczak, redaktor naczelny Wydawnictwa AJD. – Wydanie
ksi¹¿ki tak znanego naukowca jest du¿¹ nobilitacj¹ dla uczel-
nianej oficyny. Liczymy, ¿e czytelnicy to doceni¹ i ksi¹¿ka
bêdzie dobrze siê sprzedawaæ.

Dr Adam Królikowski pisze o profesorze i jego twór-
czoœci: „etymologiê, któr¹ uprawia, woli nazywaæ etymo-
logik¹, zaliczaj¹c j¹ nie do lingwistycznych teorii, lecz do
dzia³u praktycznego gramatyki historyczno-porównawczej.
Badacz etymologii – a wiêc etymologista – to zatem ktoœ,
kto zajmuj¹c siê etymologizowaniem, czyli objaœnianiem
znaczeñ konkretnych wyrazów, d¹¿y do poznania prawdy
semantycznej. Wyznaj¹c tê zasadê, swe etymologie Autor
weryfikuje niejako w praktyce, sprawdzaj¹c ich kontekst

empiryczny, co najczêœciej przybiera postaæ turystycznych
pieszych eskapad do miejsc o szczególnie interesuj¹cych
nazwach, zwykle najbardziej niejasnych etymologicznie. Poza
etymologi¹ praktyczn¹, domen¹ zainteresowañ Profesora
s¹: onomastyka, zw³aszcza toponimia i antroponimia polska,
oraz semantyka imion i praimion staropolskich. Zakres tych
badañ uzupe³niaj¹ z jednej strony analizy typologiczne mowy
polskiej, a z drugiej hellenistyka, latynistyka i nostratystyka
– w obszarze badañ jêzyków staro¿ytnych. Profesor Andrzej
Bañkowski jest autorem wielkiego „Etymologicznego s³ow-
nika jêzyka polskiego” – jednego z g³ównych s³owiañskich
s³owników etymologicznych – oraz ponad setki studiów
i artyku³ów jêzykoznawczych, z których wybór trzydziestu
reprezentatywnych i  klasycznych ju¿ prac zawiera, dedy-
kowany Autorowi w 80. urodziny, obecny tom. Mowa
polska, jak¹ najczêœciej lubi pos³ugiwaæ siê, a zarazem po-
stuluje w u¿yciu nasz Etymolog, wywodzi siê z mowy Lê-
dzan i jako jêzyk lêdzki stanowi po³udniow¹ odmianê œred-
niowiecznej polszczyzny. Natomiast dawna mowa Warcian,
bêd¹ca niegdyœ centraln¹ odmian¹ staropolszczyzny, jest –
w kontekœcie analiz jêzyka Lêdzan – g³ównym punktem
wyjœcia do badañ jêzyka czêstochowian.

Ksi¹¿ka liczy 298 stron. Wydana w oprawie miêkkiej
kosztuje 30 z³otych, a w twardej 10 z³otych wiêcej.

NOWOŚĆ Z WYDAWNICTWA AJD
„Polska wobec zagro¿enia ze strony III Rzeszy” pod redakcj¹ Henryka Æwiêka i Zdzis³awa Cuttera to

nowoœæ, która ukaza³a siê nak³adem Wydawnictwa  Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie.
Sytuacja polityczna i militarna II Rzeczypospolitej od wielu lat cieszy siê du¿ym zainteresowaniem nie tylko historyków,

wzbudzaj¹c kontrowersyjne oceny i komentarze. Pomijaj¹c tendencyjne opinie pojawiaj¹ce siê w okresie PRL-u, polegaj¹ce
na uporczywym oskar¿aniu ministra Becka o proniemieck¹ politykê lub antyradzieckie nastawienie elit politycznych czy
te¿ brak wywiadowczego rozpoznania zagro¿enia wojennego, nale¿y zauwa¿yæ, ¿e w miarê up³ywu lat, nowych ustaleñ
dokonywanych przez historyków krajowych i zagranicznych, oceny polityki zagranicznej w³adz II RP staj¹ siê coraz
bardziej wywa¿one i obiektywne.

Prezentowana publikacja zawiera wiele interesuj¹cych ustaleñ i ocen. Jej zalet¹ jest próba ukazania nie tylko tradycyjnie
podejmowanych zagadnieñ, takich jak: uwarunkowania polityki zagranicznej, sytuacja wewnêtrzna, organizacja, wysz-
kolenie i uzbrojenie polskiej armii, ale tak¿e spojrzenie na stan rozpoznania organizacji najwy¿szych w³adz wojskowych
ze strony wywiadu niemieckiego, ochronê informacji niejawnych czy te¿ stan przygotowañ organów policji na wypadek
wojny. W publikacji tej mo¿na znaleŸæ wiele nowych spostrze¿eñ odnosz¹cych siê do wywiadowczo-dywersyjnej dzia-
³alnoœci organizacji komunistycznych – problemu wczeœniej pomijanego przez historyków.

Wydawnictwo AJD

res akademika 3_2012 z ok³adkami.pmd 2012-10-31, 11:0618



3/2012

19

Sport

TAEKWON-DO
DLA KAŻDEGO

Tajniki sztuk walki bêdzie mo¿na lepiej poznaæ dziêki
ksi¹¿ce „Taekwon-do podstawy treningu tradycyjnego”. Jej
autorami s¹ £ukasz Grygiel i pracownik AJD dr Jacek
W¹sik, który od lat zajmuje siê sztuk¹ walki. Jest on te¿
trenerem klasy mistrzowskiej, a w swojej karierze najpierw
sam by³ zawodnikiem, a teraz odnosi
sukcesy, trenuj¹c m³odzie¿. Wyszkoli³
trzech mistrzów œwiata.

Na kartach publikacji zainte-
resowani znajd¹ wskazówki dotycz¹-
ce treningu, a tak¿e szereg informacji
nt. historii tej sztuki. Mo¿na tak-
¿e znaleŸæ zaproszenie do studiowa-
nia w AJD, w tym na Wydziale Pe-
dagogicznym, który prowadzi m.in.
kierunki wychowanie fizyczne oraz
turystyka i rekreacja.

KOLEJNY SUKCES ŁUKASZA
GRELI I AZS-U AJD

W rozegranych w Bia³ej Podlaskiej Miêdzynarodowych
Mistrzostwach Polski AZS udanie spisali siê ciê¿arowcy AJD
Czêstochowa. Deklasuj¹c rywali, z 87 punktami zajêli
pierwsze miejsce w klasyfikacji dru¿ynowej. Indywidualnie
najlepszy okaza³ siê £ukasz Grela.

W rywalizacji dru¿ynowej srebrny medal przypad³
zawodnikom AZS AWF Bia³a Podlaska (58 pkt), a br¹zowy
zawodnikom Uniwersytetu Przyrodniczo-Humanistycznego
w Siedlcach (36 pkt). W zawodach wziê³o udzia³ ³¹cznie 20
klubów. £ukasz Grela zdoby³ z³oty medal w klasyfikacji
indywidualnej. W punktacji sinclaira zdoby³ 404,4 pkt.

SZTANGIŚCI AZS AJD
CZĘSTOCHOWA W I LIDZE!

Dru¿yna AZS-u AJD Czêstochowa w sk³adzie: Piotr
Mizera, Grzegorz Furmiak, Pawe³ Rok, £ukasz Grela, Ma-
teusz Mundzik, Damian Klarecki wygra³a fina³owy turniej
II ligi Dru¿ynowych Mistrzostw Polski Mê¿czyzn 2012
i wywalczy³a awans do I ligi. W zawodach, które odby³y
siê w niedzielê 9 wrzeœnia w £ukowie, czêstochowianie
wywalczyli 1852,4 pkt. Wyprzedzili £KS Orlêta £uków-
1835,3 pkt oraz MKS Narew Pu³tusk – 1800,2 pkt.
W klasyfikacji generalnej II ligi zajêli drugie miejsce (5387,3
pkt) za Orlêtami (5407,7 pkt) oraz Narwi¹ (5311,2 pkt). Do
I ligi awansowa³y dwa najlepsze zespo³y. – To du¿y sukces
naszego klubu, który rozpoczyna w³aœnie trzeci rok dzia-
³alnoœci – mówi Krzysztof Mizera z biura prasowego AZS-
u AJD. – Cieszymy siê z niego bardzo. Tak¿e z indywidual-

nego wyniku br¹zowego medalisty mistrzostw Polski se-
niorów £ukasza Greli. W ostatnim rzucie ligi uzyska³ drugi
wynik w punktacji Sinclaira. Gorszy jedynie od olimpijczyka
i trzykrotnego mistrza œwiata Marcina Do³êgi. Trenerami
ciê¿arowców AZS-u AJD s¹ Wies³aw Pilis oraz Waldemar
Chwastowski.

TOMASZ GÓRA
WICEMISTRZEM POLSKI

W dniach 6-7
paŸdzienika w No-
wym S¹czu odby³y
siê Mistrzostwa
Polski w kickboxin-
gu full contact.
Jako jedyny Czês-
tochowê reprezen-
towa³ Tomasz Góra
(student 1 roku wy-
chowania fizycz-
nego) trenuj¹cy na
co dzieñ w Czêsto-
chowskiej Akademii Taekwon-do. Tomek wystartowa³
w kategorii wagowej do 54 kg. Reprezentuj¹c Akademiê
im. Jana D³ugosza w Czêstochowie w pierwszym pojedynku
pokona³ werdyktem 3:0 zawodnika z Zielonej Góry. W finale
spotka³ siê z utytu³owanym zawodnikiem z Radomia Woj-
ciechem Perytem (reprezentantem kraju, maj¹cym na swoim
koncie walki zawodowe). Mimo, ¿e przegra³, walka by³a na
tyle interesuj¹ca (Tomek dwa razy zmusi³ rywala do zapozna-
nia siê z deskami), ¿e otrzyma³ zaproszenie na zgrupowanie
Kadry Full Contact w dniach 5-11 listopada (na koszt PZKB).

ALEKSANDRA NOWAK
ZDOBYŁA PUCHAR ŚWIATA
W TAEKWON-DO

    W miniony weekend odby³ siê Puchar Œwiata w Taek-
won-do ITF w Brighton w Anglii. Polskê w kategorii powy¿ej
70 kg reprezentowa³a tam Aleksandra Nowak z Czêsto-
chowskiej Akademii Taekwon-do AJD. Ola wystartowa³a
jako faworytka. W walkach eliminacyjnych wyraŸnie po-
kona³a Throo Jennifer z USA, w drugim pojedynku
zawodniczkê Holandii Meppelder Ninê i trzecim repre-
zentantkê Argentyny Lobriglio Anabel. W finale spotka³a siê
z ros³¹ zawodniczk¹ z Norwegii Gronnesby Lise. W pierw-
szej rundzie rywalka naszej zawodniczki sprawia³a jej nieco
problemów, za to w drugiej Ola nie pozostawi³a cienia
w¹tpliwoœci, kto jest najlepszy na œwiecie w tej kategorii.
Aleksandra Nowak zdoby³a wszystkie mo¿liwe trofea, jakie
mo¿na zdobyæ w taekwon-do ITF. Jest studentk¹ I roku II
st WF.

Wiêcej na stronie: http://www.itfworldcup2012.com/

Dekoracja Tomasza Góry, fot.: arch.
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„DUOMALARSTWO”
PRAKTYKA POPARTA STUDIAMI

Życie studenckie

Studiowaæ Malarstwo w AJD i zajmowaæ siê jedno-
czeœnie pracami konserwatorskimi w klasztorze jasnogórs-
kim – po³¹czenie tych dzia³añ to sztuka, która uda³a siê
Bo¿enie Chaber. Dzisiaj ju¿ zadowolonej z ¿ycia i swoich
dokonañ absolwentki Wydzia³u Wychowania Artystycznego,
Pani magister.

Bo¿ena Chaber od lat zajmuje siê retuszem i rekon-
strukcj¹ malarstwa sztalugo-
wego. W jej dorobku s¹ prace
wykonane przy wielu obra-
zach, o³tarzach i rzeŸbach. Kil-
ka lat temu rozpoczê³a studia
na kierunku malarstwo w AJD,
a od 2009 roku pracuje przy
renowacji malowide³ œcien-
nych w Bazylice jasnogórskiej.
Rekonstrukcja i retusz znisz-
czonych fresków by³y nowym
doœwiadczeniem, daj¹cym mo-
¿liwoœæ zapoznania siê z tech-
nikami malarstwa œciennego
oraz wspó³czesnymi metodami i materia³ami konserwators-
kimi. Praca, chocia¿ wymagaj¹ca wiele cierpliwoœci, daje
jednoczeœnie wiele satysfakcji. Umo¿liwia kontakt z tym,
co stworzyli ludzie setki lat temu i by³o podziwiane przez
d³ugie dekady.

– Konserwujemy freski Karola Dankwarta – t³umaczy
Bo¿ena Chaber.– Malowid³a powsta³y w latach 1694-1695.
Do naszych czasów dotrwa³y ju¿ jednak w z³ym stanie.
Wczeœniej by³y trzykrotnie konserwowane. Ostatnie prace
prowadzono w latach 70. XX wieku, a poprzednie na pocz¹t-

ku stulecia i wczeœniej. Przywrócenie ich do dawnej œwiet-
noœci wymaga wiele uwagi, delikatnoœci i precyzji. Ka¿da
postawiona kropka ma znaczenie. Stres wywo³any odpowie-
dzialnoœci¹ za efekt koñcowy, to jeden z wielu aspektów
trudnej pracy konserwatorskiej. Jednak kontakt z wybitnym
dzie³em w tak niezwyk³ym miejscu, rekompensuje w³o¿ony
trud.

Ostatnie piêæ lat Bo¿ena
Chaber spêdzi³a na studiach
malarskich w AJD. – Zawsze
fascynowa³o mnie malarstwo,
pragnê³am malowaæ – wspo-
mina z uœmiechem. – Du¿o
nauczy³am siê na studiach
i znacznie ulepszy³am swój
warsztat. Studia umo¿liwi³y mi
dotarcie do wielu cennych in-
formacji i umiejêtnoœci. Resztê
trzeba wypracowaæ samemu.
Warto jednak!

Ukoronowaniem studiów
by³a obrona pracy magisterskiej w pracowni prof. AJD
Jaros³awa Kweclicha. Promotor zasugerowa³ studentce
temat pracy magisterskiej. Ostatecznie dysertacja zosta³a
zatytu³owana: „Udzia³ w realizacji zadania: Kompleksowe
prace konserwatorskie wnêtrza i wyposa¿enia Bazyliki
Klasztoru Ojców Paulinów Jasna Góra w Czêstochowie
2009-2012. Prace przy oczyszczaniu, impregnacji, retuszu
i rekonstrukcji malowide³ œciennych wykonanych przez
Karola Dankwarta”. Obrona zakoñczy³a siê sukcesem –Bo¿-
ena Chaber uzyska³a pi¹tkê z wyró¿nieniem.

FILOZOFICZNIE, KULTURALNIE,  Z BRAWAMI
W TLE

Patio w AJD o¿y³o. Nape³ni³o siê piosenkami
Stinga i Cohena, a do tego luŸnymi i mocno
niezobowi¹zuj¹cymi tekstami w wykonaniu samych
studentów. Towarzyszy³y im strofy recytowane wprost
z tomiku wierszy. Jak to siê robi? – bardzo prosto!
Wystarczy chcieæ daæ z siebie odrobinê innym, dziel¹c
siê w³asnymi przemyœleniami i spostrze¿eniami. W to
pochmurne popo³udnie studenci na scenie
w patio udowodnili, ¿e studiowanie filozofii wcale nie
jest nudne, a ten kierunek umo¿liwia swobodne pos³u-
giwanie siê piêkn¹ polszczyzn¹...

Kto nastêpny zaprosi nas na akademick¹ scenê
w patio?

Bo¿ena Chaber, fot.: arch.
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STUDENTKA AJD
JUŻ Z NOBLEM

Alicja Wielocka (studentka 5. roku pedagogiki w AJD) zajê³a pierwsze
miejsce w konkursie „Studencki Nobel” w Akademii im Jana D³ugosza
w Czêstochowie oraz uzyska³a wyró¿nienie na stopniu regionalnym.

Konkurs „Studencki Nobel” ma na celu wy³onienie w ca³ym kraju
najlepszych studentów. Nie chodzi bynajmniej tylko o tych, którzy legitymuj¹
siê wysok¹ œredni¹ ocen, ale przede wszystkim o studentów aktywnych,
ambitnych i pracowitych. Minimalna œrednia, jak¹ musi uzyskaæ kandydat
na „Nobla”, nie mo¿e byæ ni¿sza ni¿ 4.0.

W tych „parametrach” ustalonych przez organizatorów wpisuje siê
doskonale studentka AJD Alicja Wielocka. Studentka w³¹cza siê w akcje
charytatywne. Zorganizowa³a m.in. studenck¹ konferencjê zatytu³owan¹
„Przeciw karze œmierci” (mia³a uzmys³awiaæ studentom zagadnienia zwi¹zane z kar¹), w³¹czy³a siê we wspó³organizacjê
akcji „Szlachetna paczka” (chodzi³o o wsparcie najubo¿szych w okresie œwi¹tecznym). ¯ywo w³¹cza siê w akcje maj¹ce
na celu pomoc innym. Bra³a udzia³ w zorganizowaniu paraolimpiady oraz Dnia Dziecka w przedszkolu nr 43 w Czêstochowie.
Aktywnie dzia³a³a przy organizacji sympozjum o wolontariacie. Pracuje równie¿ w 3 ko³ach naukowych w AJD (jest
przewodnicz¹c¹ Miêdzywydzia³owego Ko³a Pomocy i Wsparcia). Jest zaanga¿owana w Pokojowy Patrol, który pomaga
Wielkiej Orkiestrze Œwi¹tecznej Pomocy.

Alicja studiuje dwa kierunki w AJD: pedagogikê spo³eczn¹ i terapiê pedagogiczn¹ oraz pedagogikê opiekuñczo-
resocjalizacyjn¹. Jej œrednia ocen to 4,3.

NOWA PRZEWODNICZĄCA URSS
Paulina Królak now¹ przewodnicz¹c¹

Uczelnianej Rady Samorz¹du Studentów AJD.
29 maja odby³y siê wybory, w których stu-
dentka zdoby³a znaczn¹ przewagê nad po-
zosta³ymi kandydatami. Funkcjê prze-
wodnicz¹cej URSS obejmuje po ustêpuj¹cym
Rafale Tomali.

Jest studentk¹ III roku matematyki oraz
I roku informatyki. – Od roku pe³ni³am
funkcjê przewodnicz¹cej WRSS WMP.
Zosta³am dziœ wybrana na Przewodnicz¹c¹
Uczelnianej Rady Samorz¹du Studenckiego
AJD, z czego bardzo siê cieszê. – mówi³a.
–Chcia³abym, aby dzia³alnoœæ samorz¹du
studenckiego rozwija³a siê dalej w jak naj-
lepszym kierunku. Mam nadziejê, ¿e studenci
naszej uczelni bêd¹ aktywnie uczestniczyæ
w przedsiêwziêciach, które planujê. Mam
wiele pomys³ów dotycz¹cych Kulturalnej

Jesieni Studentów oraz Kulturalnej Wiosny Studentów.
Postaram siê zapewniæ wszystkim jeszcze wiêcej zabawy

ni¿ dotychczas. Oprócz tego czeka nas
wiele imprez i balów studenckich, gdzie
równie¿ liczê na dobr¹ frekwencjê,
a przede wszystkim na dobr¹ zabawê
studentów. Oprócz przyjemnoœci czeka
nas tak¿e du¿o pracy zwi¹zanej z wejœ-
ciem w ¿ycie Krajowych Ram Kwa-
lifikacji oraz nowego Regulaminu Stu-
diów AJD. Od paŸdziernika wraz z Par-
lamentem Studentów RP bêdziemy
przeprowadzaæ szkolenia, aby zazna-
jomiæ wszystkich studentów z nowo
powsta³ymi dokumentami oraz z pra-
wami i obowi¹zkami, które siê z tym
wi¹¿¹. Jako przewodnicz¹ca bêdê dba³a
o interesy studentów oraz godnie ich
reprezentowa³a.
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WATCH DOCS. CZYLI CO?
Festiwal Filmowy Watch Docs. Prawa

Cz³owieka w Filmie jest wspólnym  przedsiêw-
ziêciem wiod¹cej polskiej organizacji zajmuj¹cej siê obron¹
praw jednostki – Helsiñskiej Fundacji Praw Cz³owieka oraz
Spo³ecznego Instytutu Filmowego – organizacji specja-
lizuj¹cej siê w promowaniu spo³ecznie zaanga¿owanego
filmu dokumentalnego. Jego objazdowa edycja rokrocznie
odwiedza blisko 40 miast w ca³ej Polsce. W Czêstochowie
festiwal przygotowuje Studenckie Naukowe Ko³o Terapeu-
tów dzia³aj¹ce przy Wydziale Pedagogicznym AJD.

 W murach Akademii festiwal goœci od pocz¹tku swego
istnienia, czyli od roku 2003. Jubileuszowa, dziesi¹ta ods³ona
odby³a siê w dniach 9-11 maja br. Goœciem honorowym
festiwalu by³a Pani Danuta Przywara – prezes Zarz¹du
Helsiñskiej Fundacji Praw Cz³owieka, która wyg³osi³a wy-
k³ad inauguracyjny podczas otwarcia festiwalu.

W ci¹gu trzech dni w budynku Wydzia³u Pedagogicz-
nego i innych miejscach festiwalowych studenci oraz miesz-
kañcy Czêstochowy mieli okazjê obejrzeæ 35 starannie do-
branych pod k¹tem filmowym i tematycznym opowieœci,
œciœle zwi¹zanych z tematyk¹ praw cz³owieka we wspó³czes-
nym œwiecie. Szczególnym zainteresowaniem cieszy³y siê
filmy: „Sprzedana” – obrazuj¹cy opresjê afgañskich kobiet,
„Pu³apka Guantanamo” – ukazuj¹cy losy czterech osób, któ-
rych ¿ycie zmieni³o siê za spraw¹ wiêzienia w Guantanamo
oraz „Poddam siê jutro” – dokumentuj¹cy poruszaj¹c¹
historiê hiszpañskiego wiêŸnia  Paco Larrañaga, który zosta³
skazany w nierzetelnym procesie na karê œmierci. Studenci
zaanga¿owali siê równie¿ w towarzysz¹c¹ festiwalowi
kampaniê „Free Paco Now!”, maj¹c¹ na celu uwolnienie
Paco. Dziêki wspó³pracy z Aresztem Œledczym w Czêsto-
chowie oraz Oddzia³em Zewnêtrznym w W¹soszu Górnym
festiwalowe filmy mogli równie¿ obejrzeæ osadzeni w tych¿e
placówkach.

Watch Docs. to nie tylko seanse filmowe. Jubileuszowej
edycji Watch Docs. towarzyszy³a wystawa plakatów
z wszystkich poprzednich edycji. Dziêki Miêdzywydzia³o-
wemu Ko³u Pomocy i Wsparcia oraz dr Sylwii Kicie uda³o
siê przeprowadziæ panel dyskusyjny pt. „Partnerstwo w wal-
ce o prawa kobiet i dzieci dotkniêtych przemoc¹”, podczas
którego studenci mieli okazjê porozmawiaæ z przedstawi-
cielami Oœrodka Interwencji Kryzysowej w Czêstochowie
o przeciwdzia³aniu przemocy w rodzinie oraz mo¿liwoœciach
pomocy osobom ni¹ dotkniêtych. Taka forma spotkania
z ekspertami bardzo odpowiada³a publicznoœci, chêtnie za-
dawano pytania i prowadzono o¿ywion¹ dyskusjê.
W repertuarze festiwalu pojawi³y siê tak¿e dwa warsztaty.
Pierwszym z nich by³ „Kara œmieci – za czy przeciw”
poprowadzony przez pani¹ Kamilê Stêpniowsk¹ z Grupy
Horyzont – przeciw karze œmierci. Cieszy³ siê on wielkim
zainteresowaniem braci studenckiej. Uczestnicy brali udzia³
w æwiczeniach oraz wymieniali siê spostrze¿eniami dotycz¹-
cymi kontrowersji wokó³ tematu kary œmierci. Drugi warsz-

tat nosi³ tytu³ „Stygmatyzacja
dzieci na ulicy” i zosta³ przygoto-
wany przez panie Karolin¹ Bo-
reck¹ i Karolinê Rakocz ze Sto-
warzyszenia Pedagogiki Alterna-
tywnej w Czêstochowie. Poru-
szone zosta³y kwestie wyklucze-
nia dzieci na ulicy oraz pracy metod¹ streetworkingu. Wiele
z przeprowadzonych æwiczeñ mia³o charakter praktyczny,
uczestnicy na w³asnej skórze mogli przekonaæ siê jak czuj¹
siê osoby wykluczone oraz jak nale¿y z nimi pracowaæ.

Drogi Czytelniku, jeœli zainteresowa³a Ciê tematyka
praw cz³owieka, zapraszam na kolejn¹ edycjê objazdówki.
Mo¿esz równie¿ zaanga¿owaæ siê we wspó³tworzenie festi-
walu. Skontaktuj siê z nami: snkt.ajd@gmail.com lub
festiwal.prawa.czlowieka@gmail.com.

¯aneta Wojtyna

REKTOR DZIĘKUJE
KAPITANOWI

Rektor AJD prof. Zygmunt B¹k wystosowa³ list
gratulacyjny do kapitana reprezentacji Polski w Pi³ce No¿nej
Jakuba B³aszczykowskiego. Ma to byæ forma uznania
i podziêkowania dla studenta AJD za udzia³ w Mi-
strzostwach Europy Euro 2012.
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O WOLONTARIACIE
NIE TYLKO ROZMOWY

Coraz czêœciej s³yszymy o potrzebie pomagania. Mu-
simy sobie o tym przypominaæ, bo na co dzieñ ciê¿ko jest
nam wyjœæ poza nasz w³asny œwiat oraz w³asne, prywatne
problemy. S¹ jednak na œwiecie ludzie, którzy potrzebuj¹
naszego wsparcia oraz pomocy. Na szczêœcie s¹ te¿ ludzie,
którzy pomimo prowadzenia w³asnego ¿ycia  chc¹ te¿ oddaæ
jego cz¹stkê by pomagaæ innym. Dlaczego? Powody s¹ ró¿-
ne. Czasami czujemy wewnêtrzn¹ potrzebê samorealizacji
w formie niesienia pomocy. Czasami sami spotkaliœmy siê
z kimœ, kto tej pomocy potrzebuje, co mobilizuje nas do
w³¹czenia siê w dzia³alnoœæ wolontaryjn¹. Bywa te¿, ¿e
mamy du¿o wolnego czasu, z którym nie wiemy, co zrobiæ
– raz sami wpadniemy na pomys³, by spo¿ytkowaæ go na
rzecz innych ludzi, raz namówi nas na to znajomy, innym
razem zobaczymy plakat z og³oszeniem namawiaj¹cym nas
do aktywnoœci spo³ecznej.

Mo¿liwoœci jest wiele. S¹ ró¿ne sposoby, by zostaæ
wolontariuszem: mo¿emy pomagaæ rodzinom potrzebuj¹cym
w okresie œwi¹tecznym i przy³¹czyæ siê do akcji Szlachetna
Paczka albo spróbowaæ z t¹ sam¹ ide¹ w mniej znanych
organizacjach takich jak Duszpasterstwo Akademickie
„Emaus” w Czêstochowie. Swoich si³ mo¿na te¿ spróbo-
waæ, anga¿uj¹c siê w pomaganie
indywidualnemu cz³owiekowi,
który mo¿e potrzebowaæ pomocy
w robieniu zakupów, odrabianiu
lekcji albo w zwyk³ym spêdzeniu
czasu w towarzystwie.  Na znale-
zienie tego typu zajêæ z chêci¹
nakieruje Centrum Wolontariatu
prowadzone przez Stowarzyszenie
Wzajemnej Pomocy „Agape” lub
w samej Akademii im. Jana D³u-
gosza w Czêstochowie podejmuje
siê tego Miêdzywydzia³owe Ko³o
Pomocy i Wsparcia, które zajmuje
siê miêdzy innymi koordynacj¹
wolontariatu w AJD. Alterna-
tywn¹ form¹ pomocy mo¿e byæ
Projektor, dziêki któremu ka¿dy
ochotnik mo¿e np. nauczyæ siê,
jak prowadziæ zajêcia z tañca i pe-
dagogiki cyrku oraz wyjechaæ
w Polskê, by przekazywaæ swoje
zdolnoœci i zainteresowania m³o-
dym ludziom. A jeœli ta forma wo-
lontariatu wydaje siê jeszcze za
ma³o alternatywna – zawsze zos-
taje w³¹czenie siê w dzia³alnoœæ
Pokojowego Patrolu, dziêki któ-
remu mo¿na staæ siê czêœci¹ or-

ganizacji Przystanku Woodstock oraz
Fina³ów Wielkiej Orkiestry Œwi¹-
tecznej Pomocy w warszawskim
Studiu TVP.

Miêdzywydzia³owe Ko³o Pomocy i Wsparcia, w  ostat-
nich dniach marca br. mia³o przyjemnoœæ zorganizowaæ
w murach naszej Akademii Studenckie Sympozjum Naukowe
„O wolontariacie nie tylko rozmowy”. Program sympozjum
obejmowa³ dwie czêœci: plenarn¹, w której reprezentanci
wspomnianych organizacji przedstawiali referaty i pre-
zentacje dotycz¹ce dzia³alnoœci zwi¹zanej z wolontariatem,
oraz warsztatow¹, równie¿ przeprowadzan¹ przez uczestni-
ków sympozjum. Zarówno uczestnicy, jak i studenci mieli
okazjê poznaæ charakterystykê pracy wolontaryjnej, orga-
nizacje oraz instytucje zajmuj¹ce siê wolontariatem. Dziêki
temu wydarzeniu mieli równie¿ mo¿liwoœæ wymiany doœ-
wiadczeñ oraz w³¹czenia siê w omawiane akcje wolontaryjne.
W trakcie Akademii mo¿na by³o równie¿ spotkaæ wo-
lontariuszy z Projektora, którzy pokazywali walki robotów
oraz przedstawiali swoje cyrkowe umiejêtnoœci – ¿onglo-
wanie, je¿d¿enie na bicyklu czy okrêcanie talerzami na
patyku.

Aby byæ wolontariuszem,
nie trzeba posiadaæ specjalnych
zdolnoœci. Nie musimy byæ spe-
cjalistami w jakiejœ dziedzinie,
o której nikt nigdy wczeœniej nie
s³ysza³. Wystarcz¹ chêci i odro-
bina wolnego czasu. Kto spró-
bowa³ kiedyœ dzia³alnoœci wo-
lontaryjnej, z natury zostaje przy
niej na d³u¿ej. Satysfakcja p³y-
n¹ca z niesienia pomocy komuœ,
kto jej naprawdê potrzebuje, jest
wystarczaj¹ca, by chcieæ pró-
bowaæ dalej i podejmowaæ siê
nowych wyzwañ. Dlatego za-
chêcamy ka¿dego, kto chcia³by
spróbowaæ swoich si³ jako wo-
lontariusz, do kontaktu z Miê-
dzywydzia³owym Ko³em Po-
mocy i Wsparcia.

Strona www:
www.mkpiw.ajd.czest.pl/,
e-mail: mkpiw.ajd@gmail.com
oraz pod numerem telefonu:
514531357.

Alicja Wielocka
fot.: arch. MKPiW
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BIOTECHNOLOGIA
STUDIA „ZAMAWIANE” NA AJD

Od 1 sierpnia Instytut Chemii, Ochrony Œrodowiska
i Biotechnologii Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie
rozpocz¹³a realizacjê projektu pt.„Biotechnologia szans¹ na
lepsz¹ pozycjê na rynku pracy”. Projekt jest wspó³finanso-
wany przez Uniê Europejsk¹ z Europejskiego Funduszu Spo-
³ecznego (EFS) w ramach Programu Operacyjnego Kapita³
Ludzki (POKL) i skierowany jest do studentów, którzy roz-
poczêli naukê w Instytucie w roku 2012. Studia s¹ finanso-
wane w ramach projektu realizowanego ze œrodków Euro-
pejskiego Funduszu Spo³ecznego w ramach Priorytetu IV
Poddzia³ania 4.1.2 „Zwiêkszenie liczby absolwentów kie-
runków o kluczowym znaczeniu dla gospodarki opartej na
wiedzy”.

Program obejmie 70 studentów Wydzia³u. Do naj-
wa¿niejszych celów projektu zaliczyæ mo¿na:
1. stypendium w wysokoœci 1000 z³otych lub udzia³

w zajêciach wyrównawczych z chemii i biologii, zestaw
podrêczników akademickich z chemii i biologii dla stu-
dentów I roku,

2. udzia³ w kursach specjalistycznych przydatnych w przy-
sz³ej pracy zawodowej (Kurs Przedsiêbiorczoœci),

3. specjalistyczny kurs „System zarz¹dzania w labora-
torium. Zadania kierownika ds. jakoœci i kierownictwa
technicznego. Audit w laboratorium”,

4. wyjazdy do przedsiêbiorstw (POLFARMA, gorzelnia,
browar, oczyszczalnia œcieków, itp.) oferuj¹cych absol-
wentom zatrudnienie oraz pomoc w wyborze sta¿y
i praktyk,

5. wspó³praca uczelni z pracodawcami i organizowanie
sta¿y zawodowych (na III roku studiów studenci
odbêd¹ trzymiesiêczne sta¿e zawodowe, za które
otrzymaj¹ wynagrodzenie),

6. sta¿e zagraniczne w znacz¹cych instytucjach zwi¹za-
nych z biotechnologi¹,

7. lepsze przygotowanie absolwentów do wejœcia na rynek
pracy poprzez kompleksowe wsparcie Akademickiego
Biura Karier (ABK),

8. wsparcie dla niepe³nosprawnych (platforma przyscho-
dowa, t³umacze jêzyka migowego),

9. zaawansowany kurs biotechnologiczny (Biotechnologia
w medycynie i kryminalistyce),

10. kurs jêzyka biotechnologicznego technicznego uzupe³-
nionego o wyk³ady zagranicznych specjalistów (w jê-
zyku angielskim).

Ponadto przewiduje siê:
• wyk³ady w jêzyku angielskim,
• kursy specjalnoœciowe poszerzaj¹ce wiedzê praktyczn¹,
• innowacyjne metody kszta³cenia,
• dodatkowe praktyki zawodowe w oœrodkach krajowych

i zagranicznych,
• wyk³ady ekspertów zewnêtrznych,
• wsparcie procesu dydaktycznego przez ci¹g³e konsultacje

w celu u³atwienia studentom kontaktu ze specjalistami spo-
za uczelni uczestnicz¹cymi w procesie kszta³cenia.

Pocz¹tki S.N.K.T. siêgaj¹ 2002 roku. Dok³adnie 10
lat temu, na pocz¹tku paŸdziernika, z inicjatywy prof. dr.
hab. Jaros³awa Jagie³y i dr. Zbigniewa Wieczorka odby³o
siê spotkanie organizacyjne dla osób zainteresowanych
„robieniem czegoœ wiêcej ni¿ studiowanie”. Zg³osi³o siê oko³o
60 osób, co wprawi³o w zdumienie pomys³odawców Ko³a.
Wtedy te¿ powsta³a pierwsza oficjalna lista cz³onków-za³o-
¿ycieli, okreœlone zosta³y ogólne cele przedsiêwziêcia i opra-
cowano statut. 3 grudnia 2002 r., za zgod¹ JM Rektora
prof. dr. hab. Janusza Berdowskiego Studenckie Naukowe
Ko³o Terapeutów oficjalnie rozpoczê³o swoj¹ dzia³alnoœæ.

W tym miejscu nale¿y zadaæ pytanie: Czym to Ko³o
w ogóle siê zajmuje? Cele Ko³a okreœla Statut i s¹ to miêdzy
innymi: pog³êbianie wiedzy teoretycznej i praktycznej z za-
kresu pedagogiki i psychologii oraz zdobywanie doœwiadczeñ
i umiejêtnoœci zawodowych w zakresie terapii, pomocy
psychologicznej i pedagogicznej. Realizacja celów mo¿liwa
jest dziêki podejmowaniu ró¿norodnych inicjatyw. Od po-

cz¹tku istnienia Ko³a jego cz³onkowie stawiali sobie ambitne
zadania. I tak w pierwszym roku swej dzia³alnoœci S.N.K.T.
zorganizowa³o kurs „ABC sukcesu”, przeprowadzi³o badania
ewaluacyjne na temat „Oceny przyjaznych zachowañ nau-
czycieli akademickich Wydzia³u Pedagogicznego w opinii
studentów”, bra³o udzia³ w konferencjach naukowych oraz
utworzy³o Centrum Informacji o Wolontariacie. W kolejnych
latach poprzeczka ustawiana by³a coraz wy¿ej. Odbywa³y
siê warsztaty „Metody Ustawieñ Systemowych Berta Hellin-
gera”, akcje „Terapia przez uœmiech” i „Czerwonokrzyska
Gwiazdka”, badania nt.: „Uzale¿nienia wœród studentów”,
warsztaty NLP. Powsta³y równie¿ projekty, kontynuowane
do dziœ.

Obecnie Studenckie Naukowe Ko³o Terapeutów
zajmuje siê przygotowaniem „Wieczorów z profesjonalist¹”,
czyli spotkañ ze specjalistami z zakresu ró¿nych dziedzin
w obrêbie pedagogiki, psychologii i zainteresowañ cz³onków
Ko³a. Kolejn¹ sta³¹ akcj¹ s¹  „Wampiriady” wspó³tworzone

STUDENCKIE NAUKOWE
KOŁO TERAPEUTÓW
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Biotechnologia to prê¿nie rozwijaj¹ca siê interdyscyplinarna
dziedzina nauki, korzystaj¹ca miêdzy innymi z osi¹gniêæ
medycyny, biologii, chemii i informatyki. W istocie sprowa-
dza siê do wykorzystania ¿ywych organizmów dla uzys-
kania nowych produktów i innowacyjnych procesów wy-
twórczych. W praktyce oznacza to nowe sposoby wytwa-
rzania leków, leczenia skomplikowanych schorzeñ, ochrony
œrodowiska, uprawy roœlin i produkcji ¿ywnoœci.

Dlaczego warto studiowaæ biotechnologiê w Akademii im.
Jana D³ugosza? Studia biotechnologiczne na Wydziale Ma-
tematyczno-Przyrodniczym to:
• studia dostosowane do Karty Boloñskiej, okreœlaj¹cej stan-

dardy kszta³cenia;
• program studiów dostosowany do wymogów rynku pracy

obejmuj¹cy kszta³cenie w zakresie podstaw chemii, biologii
i fizyki, a tak¿e specjalistyczne przedmioty takie jak: mikro-
biologia, genetyka, enzymologia, biologia molekularna, bio-
logia komórki, biotechnologia, metody biotechnologiczne
w ochronie œrodowiska, kultury tkankowe i komórkowe
roœlin i zwierz¹t;

• w zale¿noœci od wybranej tematyki pracy licencjackiej na
III roku studiów realizowane bêd¹ dwa bloki kszta³cenia:

- blok o profilu chemia bioanalityczna, kszta³c¹cy m.in.
w zakresie metod separacji z próbek biologicznych, bio-
materia³ów, biomonitoringu i analityki zanieczyszczeñ
œrodowiska;

- blok o profilu biotechnologia stosowana, kszta³c¹cy m.in.
w zakresie technologii otrzymywania bioproduktów, prze-
mys³owego zastosowania enzymów i mikrobiologii sanitar-
nej;

• praktyczny charakter zajêæ (æwiczenia, konwersatoria,
zajêcia laboratoryjne);

• wysoka jakoœæ kszta³cenia potwierdzona œwiadectwem
akredytacyjnym wydanym przez Pañstwow¹ Komisjê
Akredytacyjn¹;

• mi³a i ¿yczliwa atmosfera sprzyjaj¹ca studiowaniu, oparta
na bezpoœrednim kontakcie studenta z wyk³adowc¹.

Zapewniamy:
• laboratoria wyposa¿one w nowoczesn¹ aparaturê pomia-

row¹ i sprzêt komputerowy najnowszej generacji;
• kadrê o wysokich kwalifikacjach dydaktycznych i licz¹cych

siê osi¹gniêciach naukowych;
• dostêp do dobrze wyposa¿onej biblioteki wydzia³owej, inter-

netowych baz danych i wydzia³owej pracowni kompu-
terowej;

• mo¿liwoœæ poszerzania wiedzy na innych uczelniach kra-
jowych i europejskich, dziêki wprowadzonemu systemowi
punktów kredytowych (ECTS);

• wyjazdy zagraniczne w ramach programu SOCRATES;
• rozwój zainteresowañ przez dzia³alnoœæ w Kole Naukowym

Studentów Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego.

Dlaczego warto byæ absolwentem biotechnologii Akademii
im. Jana D³ugosza? Znaczenie biotechnologii we wspó³czes-
nym œwiecie stale wzrasta, stwarza to korzystne perspek-
tywy zatrudnienia w instytucjach naukowo-badawczych,
laboratoriach, firmach z bran¿y przemys³owej, ochrony œro-
dowiska, medycyny, farmacji oraz firmach biotechnolo-
gicznych, œwiadcz¹cych us³ugi miêdzy innymi w zakresie:
identyfikacji to¿samoœci genetycznej zwierz¹t i roœlin; bio-
produkcji substancji u¿ytkowych, uzyskiwania nowych od-
mian roœlin, zwierz¹t, mikroorganizmów. Dlatego ukoñ-
czenie studiów, uzyskanie wiedzy i umiejêtnoœci na naszej
uczelni umo¿liwia absolwentom udany start, a w perspekty-
wie zdobycie interesuj¹cego zawodu.

z PCK w Czêstochowie, maj¹ce na celu popularyzowanie
krwiodawstwa wœród studentów. Jednak¿e najwiêkszym
projektem Ko³a jest odbywaj¹cy siê rokrocznie Objazdowy
Festiwal Filmowy „Watch Docs. Prawa Cz³owieka w Fil-
mie”. Wraz z Helsiñsk¹ Fundacj¹ Praw Cz³owieka, która
jest g³ównym organizatorem festiwalu, oferujemy wszyst-
kim zainteresowanym projekcje filmów dokumentalnych
dotycz¹cych praw cz³owieka we wspó³czesnym œwiecie,
panele dyskusyjne i ró¿nego rodzaju warsztaty.

Ponadto cz³onkowie Ko³a aktywnie uczestnicz¹
w ¿yciu Akademii, bior¹c udzia³ w Dniach Otwartych
Uczelni, Targach Pracy i Przedsiêbiorczoœci, sym-
pozjach i konferencjach naukowych. Dzia³acze
S.N.K.T. anga¿uj¹ siê równie¿ w jednorazowe akcje
przeprowadzane z inicjatywy innych Kó³ dzia³aj¹cych
na AJD.

Staramy siê by, dzia³alnoœæ Ko³a by³a zró¿-
nicowana i ka¿dy móg³ znaleŸæ w niej pole do realizacji

w³asnych ambicji i pomys³ów. Ka¿dy projekt daje nam wiele
satysfakcji oraz poczucia, ¿e warto robiæ „coœ wiêcej”
i dziêki temu nabywaæ doœwiadczenia i umiejêtnoœci. Dziêki
wzajemnemu wsparciu, a tak¿e pomocy naszego Opiekuna
dr. Zbigniewa £êskiego z chêci¹ podejmujemy nowe
wyzwania.

¯aneta Wojtyna

Kontakt z S.N.K.T: AJD w Czêstochowie,
ul. Waszyngtona 4/8, p. 310, snkt.ajd@gmail.com

res akademika 3_2012 z ok³adkami.pmd 2012-10-31, 11:0625



RRRRReseseseses     aaaaacademiCcademiCcademiCcademiCcademiCaeaeaeaeae

26

Kultura

PRZYWRÓCILI PAMIĘĆ O IWO GALLU
Przez kilka dni (7-9 paŸdziernika) Czêstochowa sta³a siê polsk¹ stolic¹ teatrologii. Wszystko za
spraw¹ pracowników Instytutu Filologii Polskiej, którzy postanowili przypomnieæ mi³oœnikom

teatru oraz wszystkim tym, których kultura interesuje, kim by³ i czego dokona³ Iwo Gall.
Uda³o siê? – efekt przeszed³ najœmielsze oczekiwania organizatorów,

a na akademików spad³y zas³u¿one brawa i owacje. Có¿, jak to w teatrze bywa…

8 paŸdziernika odby³a siê w sali reprezentacyjnej
Muzeum Czêstochowskiego konferencja naukowa pt. „Iwo
Gall – redutowiec, artysta teatru”. Organizatorem konferencji
by³ Zak³ad Kulturoznawstwa Instytutu Filologii Polskiej AJD
kierowany przez dr hab. Annê Wypych-Gawroñsk¹, prof.
AJD, przy wspó³udziale Polskiego Towarzystwa Badañ
Teatralnych, Instytutu im. Jerzego Grotowskiego we Wro-
c³awiu oraz Towarzystwa Literackiego im. A. Mickiewicza,
oddzia³u w Czêstochowie.

Konferencja sta³a siê czêœci¹ Jubileuszu Teatru im.
Adama Mickiewicza w Czêstochowie i uroczystoœci nadania
imienia Iwo Galla Sali Kameralnej Teatru. W konferencji
wziê³o udzia³ kilkunastu badaczy, wœród nich wybitnych
historyków teatru, przedstawicieli takich oœrodków nauko-
wych jak: Uniwersytet Warszawski, Uniwersytet Jagielloñski,
Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu, Uni-
wersytet Gdañski, Uniwersytet £ódzki. W czasie konferencji
zosta³y wyg³oszone referaty i komunikaty. Odby³y siê tak¿e
panele dyskusyjne.

Oto program konferencji: „Iwo Gall – redutowiec,
artysta teatru”:

Otwarcie konferencji naukowej pn. „Iwo Gall - redu-
towiec, artysta teatru”,
- prof. Urszula Aszyk, Iwo Gall - malarz portretów, rysownik

i twórca przestrzeni scenicznych (próba uzupe³nienia
biografii),

- prof. Ewa Guderian-Czapliñska, Z czego buduje siê „t³o
sceniczne”? Koncepty Iwo Galla w polskim nurcie refor-
my teatru,

- prof. Eleonora Udalska, Sztuki Jerzego Szaniawskiego
w praktyce studyjnej i teatralnej Iwo Galla,

- dr Dorota Jarz¹bek, Gall czytaj¹cy i wystawiaj¹cy Wys-
piañskiego,

- prof. Zbigniew Osiñski, Jerzy Grotowski o Halinie Gallowej
i Iwo Gallu,

- prof. Dariusz Kosiñski, ITEATR Laboratorium,
- prof. Anna Kuligowska-Korzeniewska, ITEATR dzisiaj,
- dr hab. Anna Wypych-Gawroñska, prof. AJD, Fonosys-

tem i audiosfera w koncepcjach teoretycznych oraz
twórczoœci teatralnej Iwo Galla,

- dr Maciej Michalski, Iwo Gall: dwadzieœcia miesiêcy
w Kaliszu,

- prof. Jan Ciechowicz, WIATR OD MORZA. Iwo Gall
w Gdyni,

- mgr Maria Soko³owska, Materia³y ze zbiorów Biblioteki
Gdañskiej PAN dotycz¹ce pracy

- dr Zbyszek Jêdrzejewski, Redutowe wyprawy na Jasn¹
Górê,

- prof. El¿bieta Hurnikowa, Dramaty Marii Pawlikowskiej-
Jasnorzewskiej w repertuarze Iwo Galla w okresie dyrekcji
w Czêstochowie,

- dr Joanna Waroñska, Repertuar teatru w Czêstochowie
za dyrekcji Iwo Galla,

- dr El¿bieta Wróbel, Prasa narodowa w Czêstochowie wo-
bec dyrekcji Iwo Galla,

- mgr Agnieszka Pobratyn, Czêstochowscy aktorzy Iwo
Galla,

- mgr Agata Boral, Scena czêstochowska pod dyrekcj¹ Iwo
Galla jako przedsiêbiorstwo teatralne.

 
Iwo Gall
(1 IV 1890 - 12 II 1959 Kraków) scenograf, re¿yser,

pedagog, teoretyk sztuki scenicznej, dyrektor teatrów

By³ synem kompozytora Jana Galla i Marii z Wójci-
kiewiczów, w m³odoœci œpiewaczki. W latach gimnazjalnych
udziela³ siê w kabarecie Zielony Balonik, gdzie da³ siê poznaæ
jako uzdolniony rysownik. Ukoñczy³ Akademiê Sztuk Piêk-
nych w Krakowie, w której kszta³ci³ siê pod kierunkiem
m.in. Józefa Mehoffera. Nastêpnie kontynuowa³ studia
w Berlinie i Wiedniu. Podczas I wojny œwiatowej przebywa³
w Wiedniu i wspó³pracowa³ z tamtejszym Teatrem Polskim,
przygotowuj¹c m.in. scenografiê Hamleta W. Szekspira.
W 1918 r. wróci³ do Krakowa, gdzie wspó³pracowa³
z Teatrem im. Juliusza S³owackiego, projektuj¹c m.in.
kostiumy do Strasznych dzieci K.H. Rostworowskiego
i scenografiê do Horsztyñskiego J. S³owackiego. Tu pozna³
aktorkê Halinê Kacick¹, swoj¹ przysz³¹ ¿onê, która to-
warzyszy³a mu wiernie do koñca jego pracy twórczej.
W latach 1923-29 pracowa³ w Teatrze Reduta (najpierw
w Warszawie, od 1925 r. w Wilnie). Dla Reduty projektowa³
nie tylko scenografiê do wielu przedstawieñ, ale tak¿e
urz¹dzenia wnêtrza teatru, stroje robocze i czuwa³ nad ca³o-
kszta³tem spraw plastycznych. Najwa¿niejszymi osi¹gniê-
ciami tego okresu by³y kostiumy i kompozycje przestrzeni
plenerowych przedstawieñ Wielkanocy wg Historyi
o chwalebnym Zmartwychwstaniu Pañskim Miko³aja
z Wilkowiecka oraz Ksiêcia Niez³omnego Calderona -
S³owackiego, które tak¿e wraz z J. Osterw¹ re¿yserowa³.
Przedstawienie to Reduta gra³a 12 VII 1927 r. na jasno-
górskich b³oniach, w obecnoœci ponad piêciu tysiêcy widzów.
Trzeba te¿ wymieniæ ekspresjonistyczn¹ scenografiê Snu
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F. Kruszewskiej oraz dekoracje Wyzwolenia i Wesela St.
Wyspiañskiego. To ostatnie przedstawienie inscenizowa³
wraz z M. Limanowskim i J. Osterw¹. Pierwsz¹ jego sa-
modzieln¹ inscenizacj¹ byli Sêdziowie St. Wyspiañskiego
(1927). Z Redut¹ Gall wspó³pracowa³ do koñca jej istnienia.
W latach 1929-31 kierowa³ Studiem Hebrajskim w Wilnie,
a dorywczo wspó³pracowa³ z Teatrem dla dzieci i m³odzie¿y
Jaskó³ka w Warszawie i z Teatrem Wo³yñskim w £ucku.
W tym okresie wyje¿d¿a³ za granicê dla pog³êbienia studiów
teatrologicznych, m.in. do Wiednia, Pragi, Berlina, Drezna
 i Pary¿a. W latach 1930-32 pracowa³ w warszawskim
Teatrze Ateneum, gdzie przygotowa³ m.in. scenografiê
Zemsty A. Fredry, w 1932 inscenizowa³ te¿ w Teatrze im.
¯eromskiego.

W 1932 obj¹³ pierwsz¹ samodzieln¹ dyrekcjê w teatrze
w Czêstochowie. Czêstochowskim Teatrem Kameralnym
kierowa³ do 1935 r., nastêpnie, w sezonie 1935/36,
Sto³ecznym Teatrem Powszechnym. W latach 1936-38 by³
dyrektorem Teatru im. Bogus³awskiego w Kaliszu. Podczas
II wojny œwiatowej w 1941 r. zorganizowa³ w Warszawie
tajne studio dramatyczne, które istnia³o do wybuchu powsta-
nia (1 VIII 1944), a od kwietnia 1945 wznowi³o dzia³alnoœæ
w Krakowie. Od paŸdziernika 1946 r. Gall kierowa³ Teatrem
Wybrze¿e. Jego inscenizacja Homera i Orchidei T. Gajcego
(1946) wywo³a³a zainteresowanie w ca³ym kraju. Jak wam
siê podoba (1947), wystawione na Konkursie Szekspi-
rowskim, zaliczono do najciekawszych przedstawieñ kon-
kursowych i wyró¿niono dwiema nagrodami: zespo³ow¹
i za inscenizacjê. Du¿e uznanie zdoby³a tak¿e inscenizacja
Balladyny J. S³owackiego. Nastêpnie Gall przeniós³ siê do
£odzi, gdzie w latach 1949-52 kierowa³ Teatrem im. Stefana
Jaracza. Potem (do 1956 r.) by³ scenografem i re¿yserem
Teatru M³odego Widza w Krakowie, a w latach 1956-59
wspó³pracowa³ dorywczo z Teatrem im. Heleny Modrze-
jewskiej w Krakowie, Teatrem Polskim w Bielsku-Bia³ej
i innymi.

Jego scenografia odznacza³a siê prostot¹ i umiarem,
chocia¿ nie by³a pozbawiona walorów malarskich. Czêsto
tworzy³ wielopoziomowe konstrukcje uwydatniaj¹ce grê
aktora. Opowiada³ siê za teatrem aktora, a nie dekoratora.

Swoje pogl¹dy na temat teatru, a w szczególnoœci na
zagadnienia architektury i plastyki scenicznej, sformu³owa³
w ksi¹¿ce Budowniczy t³a scenicznego (Warszawa 1937),
w której przedstawi³ m.in. projekt nowoczesnego budynku
teatralnego nazwanego przez siebie ITEATREM, a tak¿e
w pracy Scena „Bia³ej Œciany” (Warszawa 1970), skupionej
g³ównie na sztuce aktorskiej.

Oprac. na podst.: S³ownik biograficzny teatru polskiego
1765-1965, oprac. zespó³ pod red. Z. Raszewskiego,
Warszawa 1973.

Iwo Gall w Czêstochowie
Gall przyby³ do Czêstochowy, aby obj¹æ dyrekcjê

Teatru Kameralnego w 1932 r. W ma³ej sali bêd¹cego
wówczas w budowie obiektu, gdzie mieœci siê obecnie

siedziba Teatru im. Adama Mickiewicza, stworzy³ wkrótce
najlepszy teatr prowincjonalny w Polsce, co potwierdzi³
historyczny Zjazd ZASP-u w 1936 r. Sta³ siê tak¿e czo³ow¹
postaci¹ w œrodowisku kulturalnym Czêstochowy.
Anga¿owa³ siê w akcje charytatywne, organizowa³ tanie
przedstawienia popularne dla ubo¿szej publicznoœci, rozwija³
dzia³alnoœæ edukacyjn¹ wœród dzieci i m³odzie¿y. Na deskach
czêstochowskiego teatru Gall wspó³pracowa³ z wieloma
wybitnymi aktorami, m.in. z Halin¹ Gallow¹ czy Wac³awem
Malinowskim, a tak¿e kszta³ci³ m³odych adeptów sztuki
teatralnej, którzy póŸniej grali z powodzeniem w teatrach
warszawskich i filmach. By³ twórc¹ teatru artystycznego
w Czêstochowie, nawi¹zuj¹cego do jej tradycji misteryjnych,
a tak¿e do dzia³añ redutowych. W jego ówczesnych planach
znalaz³a siê, niezrealizowana niestety, inscenizacja plenerowa
misteriów przed gmachem czêstochowskiej katedry.

W okresie swojej dyrekcji w Czêstochowie, Gall wy-
re¿yserowa³ zdecydowan¹ wiêkszoœæ przedstawieñ, a do
wszystkich zaprojektowa³ scenografiê. Zrealizowano wów-
czas 46 sztuk wspó³czesnych z repertuaru œwiatowego
i rodzimego oraz 16 utworów klasycznych. Zdo³a³ przy tym
zapewniæ stan równowagi pomiêdzy dzie³ami o wysokiej
randze artystycznej a tzw. literatur¹ u¿ytkow¹.

Dziêki Gallowi publicznoœæ Czêstochowy znalaz³a siê
w krêgu oddzia³ywania najnowszej polskiej literatury teatral-
nej. Premiery utworów M. Pawlikowskiej-Jasnorzewskiej,
M. Morozowicz-Szczepkowskiej, J. Szaniawskiego,
A. Cwojdziñskiego czy B. Winawera odbywa³y siê tu czêsto
w kilka zaledwie miesiêcy po swoich teatralnych debiutach.
Wystawiono tak¿e 6 prapremier, z których warto wymieniæ:
Wielkiego Kuglarza (Sygna³y) E. Szelburg-Zarembiny i debiut
dramaturgiczny J. Zawieyskiego Cz³owiek jest niepotrzebny.

Rangê artystyczn¹ utworów podnosi³o znacznie: rze-
telne aktorstwo, profesjonalne zaanga¿owanie ca³ego zespo³u
i przede wszystkim kunsztowna, a zarazem pe³na prostoty
scenografia. Niektóre nabiera³y zreszt¹ dodatkowego
znaczenia w konfrontacji z drastycznymi problemami
spo³ecznymi i politycznymi miêdzywojennej Czêstochowy.
W dorobku artystycznym Galla z tego okresu Adwent A.
Strindberga i Sêdziowie St. Wyspiañskiego zdaj¹ siê
odgrywaæ szczególn¹ rolê. Inscenizacja Sêdziów zosta³a
wyró¿niona presti¿ow¹ nagrod¹, jak¹ Miejski Teatr
Kameralny uzyska³ w Ogólnopolskim Konkursie Sztuk
Wyspiañskiego.

Oprac. na podst.: Zbyszek Jêdrzejewski, Iwo Gall
w Czêstochowie (1932-1935). Spis przedstawieñ, [w:]
„Prace Naukowe Akademii im. Jana D³ugosza
w Czêstochowie”, z. X, Czêstochowa 2006.

Wystawa w Muzeum Czêstochowskim
Wydarzeniem towarzysz¹cym konferencji naukowej

jest wystawa w Muzeum Czêstochowskim zatytu³owana
„Iwo Gall, artysta teatru”. Jej otwarcie odby³o siê 7 paŸdzier-
nika w ratuszu (godz. 17.00). Mo¿na j¹ ogl¹daæ do 31
stycznia 2013 roku.
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Do poczytania

Wczeœniejsze prace wyznacza³y preferowany przez
nowego dyrektora repertuar, choæ oczywiœcie zosta³ on nieco
dostosowany do oczekiwañ publicznoœci. Czy by³a to zdrada
idea³ów, trudno oceniaæ. Stawianie takich diagnoz po up³ywie
wielu lat i zmianie warunków ekonomicznych, a przede
wszystkim zmianie literackiego i teatralnego kanonu (wci¹¿
przecie¿ egzystuj¹cego w ocenach estetyków) wydaje siê
zbyt pochopne. To mia³ byæ teatr na miarê wspó³czesnego
czêstochowianina, obywatela odrodzonej Polski, dopiero
ucz¹cego siê technik i tradycji teatru.

Podczas trzech sezonów Gall przygotowa³ ponad 60
premier (33 sztuki polskie, 29 zagranicznych), do wszyst-
kich przygotowa³ scenografiê, natomiast re¿yserami kilku
sztuk byli miejscowi aktorzy. Repertuar wzorowany by³ na
Reducie, najlepszych teatrach kameralnych oraz najbardziej
intymnym Teatrze WyobraŸni Polskiego Radia. W pierwszym
sezonie dominowa³y wspó³czesne dramaty polskie, pisane
proz¹ i w zasadzie utrzymane w konwencji realistycznej.
Wystawiono 13 sztuk polskich i 9 obcych (co podobno
stanowi³o najlepszy procentowy udzia³ dramatów rodzimych
w programach ówczesnych teatrów), w sezonie 1933/34 –
11 polskich i 7 obcych, a w sezonie 1934/35 – 10 polskich
i 12 obcych.

Zmienia³a siê tak¿e liczba sztuk tradycyjnych –
w pierwszym roku 7 polskich i 1 obca, rok póŸniej 2 polskie
i 3 obce, w ostatnim po 2 polskie i obce. Jedn¹
z najs³ynniejszych inscenizacji Galla byli Sêdziowie (1932),
przedstawienie zg³oszone na ogólnopolski konkurs na
wystawienie dzie³a Stanis³awa Wyspiañskiego. Nagroda mia³a
przekonaæ publicznoœæ miejscow¹ do nowego zespo³u. Tak
te¿ siê sta³o. Teatr czêstochowski zosta³ wyró¿niony za pracê
kulturaln¹ i w ten sposób poinformowa³ te¿ stolicê o swojej
obecnoœci. Sztuka nie wesz³a jednak na sta³e do czêsto-
chowskiego repertuaru (zaledwie 4 przedstawienia), co
potwierdza opiniê, ¿e nie by³a ona przygotowywana z myœl¹
o odbiorcach miejscowych. Sta³o siê tak przede wszystkim
z powodu obsady – w roli Samuela goœcinnie wyst¹pi³ Leon
Wo³³ejko, aktor Teatru im. Juliusza S³owackiego w Kra-
kowie. Trzeba tak¿e zaznaczyæ, ¿e nagrodzone przed-
stawienie nie zyska³o aprobaty wszystkim miejscowych
recenzentów, którzy zarzucili mu m.in. zerwanie z modelem
inscenizacyjnym wypracowanym przez Ludwika Sko-
czylasa. Z tradycyjnych sztuk obcych warto te¿ wymieniæ
dwie, które w miêdzywojniu uchodzi³y za prapremiery –
Adwent Augusta Strindberga, wczeœniej wystawiany w 1918

roku w Teatrze im. J. S³owackiego w Krakowie, który
wykracza³ poza powszechnie znany mizoginizm autora, oraz
niezbyt dobrze przyjêt¹ sztukê Jacoba Gordina Estera, ¿ona
Rapaporta.

Gall po przyjeŸdzie do Czêstochowy zaproponowa³
widzom, co tylko mia³ najlepszego w swoim dorobku, nie
zapominaj¹c o warunkach lokalowych, którymi dysponowa³.
Z nowym zespo³em powróci³ do przygotowywanych ju¿
wczeœniej spektakli – wymienionych Sêdziów, Œwierszcza
za kominem Karola Dickensa, Fircyka w zalotach Franciszka
Zab³ockiego, fragmentów Wesela i Wyzwolenia Stanis³awa
Wyspiañskiego, Przechodnia Bohdana Katerwy, ¯eglarza
Jerzego Szaniawskiego.

Redutow¹ ide¹ by³o marzenie o wystawianiu misteriów,
które mia³y przybli¿aæ odbiorcê do tajemnicy œwiata. Ka-
tegoriê tê wyznacza³ tekst, ale tak¿e sposób przedstawienia.
Wa¿n¹ rolê odgrywa³o œwiat³o, muzyka i gra aktorów.
I choæ wskazanie po latach misteriów zawsze nosi znamiona
subiektywizmu, jako przyk³ady mo¿na przywo³aæ: Sêdziów,
Adwent, Wielkiego kuglarza Ewy Szelburg-Zarembiny oraz,
byæ mo¿e, równie¿ Ró¿ê ¯eromskiego.

Najczêœciej Gall grywa³ sztuki wspó³czesne. W re-
pertuarze mo¿na dostrzec kilka podstawowych tematów –
rola kobiety w powojennym spo³eczeñstwie (Maria Mo-
rozowicz-Szczepkowska czy Maria Pawlikowska-Jasno-
rzewska), zagadnienie uczuæ przedstawiane w rozmaitych
rejestrach stylistycznych (dramat, komedia, farsa), ukszta³-
towanie wspó³czesnego cz³owieka (problem mitów spo-
³ecznych oraz wychowania – Jerzy Szaniawski, Jerzy
Zawieyski) i Polaka. W tym ostatnim zakresie wa¿ne by³y
przygotowywane przez Galla równie¿ wystêpy okolicz-
noœciowe – wybrane sceny z Ró¿y Stefana ¯eromskiego,
fragmenty Wesela, Wyzwolenia Wyspiañskiego, monta¿
z biografii Józefa Pi³sudskiego. Wiele z prezentowanych sztuk
pozbawionych jednoznacznego fina³u zachêca³o odbiorców
do podjêcia debaty na zadany temat.

Gall przygotowa³ równie¿ piêæ prapremier polskich –
Ciepe³ko Antoniego Czajkowskiego, wnuka Aleksandra
Œwiêtochowskiego, Ró¿nie bywa Józefa Wasowskiego,
znanego warszawskiego publicysty, drukuj¹cego m.in. na
³amach „Epoki” i „Wiadomoœci Literackich”, Wielki kuglarz
Ewy Szelburg-Zarembiny (fragment Sygna³ów), Cz³owiek
jest niepotrzebny Jerzego Zawieyskiego oraz Odkrycie
Gustawa Beylina. Wybory te œwiadcz¹ o odwadze re¿ysera
i sprzeciwiaj¹ siê pogl¹dom, ¿e teatralna prowincja oczekuje

Iwo Gall obejmowa³ w 1932 roku stanowisko dyrektora po Janie Otrembskim w niezwykle
trudnym momencie dla czêstochowskiego teatru. Artystyczna biografia – wspó³praca z Redut¹

Juliusza Osterwy i Mieczys³awa Limanowskiego, doœwiadczenia zwi¹zane z przebudow¹ Teatru na
Pohulance w Wilnie, budz¹ce zachwyt inscenizacje – pozwala³a przypuszczaæ, ¿e jest to najlepszy

kandydat, by zatrzymaæ przy idei teatru entuzjastów, którzy przed kilkoma laty zamarzyli o sta³ym zespole
i postanowili zadbaæ o jego siedzibê i w ten sposób zwiêkszyæ presti¿ miasta. Z osi¹gniêciami Iwo Galla

zapozna³ mieszkañców dziennikarz „S³owa Czêstochowskiego”.

CO GRAĆ? – PODPOWIADA IWO GALL
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tego, co sprawdzi³a i polubi³a stolica. Prapremiery pojawi³y
siê w repertuarze sezonu drugiego i trzeciego, co œwiadczy³o
o wzroœcie zaufania œrodowiska wobec re¿ysera.

Oczywiœcie, w teatrze Galla wystawiano równie¿ sztuki
autorów wówczas popularnych. Najczêœciej siêgano po
dramaty Stefana Kiedrzyñskiego, doskona³ego technika
teatru (jak go okreœlano, odmawiaj¹c mu tym samym
artyzmu), niemal felietonowe ze wzglêdu na swoj¹ aktual-
noœæ, które jednak cieszy³y siê wielkim powodzeniem
u publicznoœci, czy sztuki wyró¿nione Nagrod¹ im. Leona
Reynela. Grano tak¿e dramaturgów zwi¹zanych w Redut¹
– Stefana ¯eromskiego (fragmenty Ró¿y), Jerzego Sza-
niawskiego (Most, ¯eglarz), Antoniego Cwojdziñskiego,
uznanego za twórcê komedii naukowej (Teoria Einsteina),
oraz wymienianego ju¿ Zawieyskiego.

Trochê programowo, a trochê z przymusu Gall zwróci³
siê w Czêstochowie w kierunku teatru kameralnego, na-
stawionego na bliskie spotkania aktora z widzem-s³uchaczem
(s³owo w tym teatrze stanowi³o chyba najwa¿niejszy kod).
W ten sposób powsta³y spektakle pozbawione nadmiaru

rekwizytów i œrodków teatralnych. Dominowa³y sztuki
obyczajowe i psychologiczne, z doskona³ymi kreacjami
aktorskimi.

Teatr w Czêstochowie w latach 1932–1935 sta³ siê
wa¿nym oœrodkiem na teatralnej mapie Polski miêdzy-
wojennej. By³ to teatr eklektyczny, próbuj¹cy po³¹czyæ
w swojej dzia³alnoœci dwa modele: przedsiêbiorstwa sku-
pionego na dochodzie oraz przedsiêwziêcia, instytucji
prezentuj¹cej okreœlone cele i wizjê œwiata. Poruszaj¹c siê
miêdzy Scyll¹ i Charybd¹, unikaj¹c zbyt oryginalnych
eksperymentów oraz repertuarowej ³atwizny, szmiry, uda³o
siê zespo³owi Galla zjednaæ przychylnoœæ widowni, obudziæ
w niej potrzebê uczestniczenia w ¿yciu teatralnym, prze-
konaæ, ¿e teatr jest nie tylko œwi¹tyni¹ Sztuki, ale jednym z
mediów kszta³tuj¹cych rzeczywistoœæ.

Joanna Waroñska

Fotografie zwi¹zane z wydarzeniami  upamiêtniaj¹-
cymi Iwo Galla  znajduj¹ siê na ok³adce RA.

ROWER W SZTUCE
Ju¿ po raz dziesi¹ty obchodzony by³

w Czêstochowie Europejski Tydzieñ Zrówno-
wa¿onego Transportu i Dzieñ bez Samochodu (w tym roku
w dniach 16–22 wrzeœnia). Kolejny raz miasto do³¹czy³o
na parê chwil do grona metropolii, które stawiaj¹ na
alternatywn¹ komunikacjê. Kolejny raz otarliœmy siê o Euro-
pê i kolejny raz... Nie! Tym razem ETZT nie przypomina³
„uroczystoœci z okazji Dnia Górnika”. By³o rowerowo
i kulturalnie. W realizacji projektu pomog³a Akademia im.
Jana D³ugosza w Czêstochowie.

To, ¿e rower w wielu sytuacjach z powodzeniem zas-
t¹piæ mo¿e samochód, fundacja Miasta dla Ludzi pokazuje
od kilku lat, anga¿uj¹c siê w dzia³ania promuj¹ce rower
jako indywidualny œrodek transportu w Czêstochowie.
W³aœnie jednym z takich dzia³añ by³ wernisa¿ „Artyœci
i Rowery” przygotowany razem z Muzeum Czêstochows-
kim. Wypad rowerem do kina, do klubu czy do galerii tym
razem potraktowano bardzo dos³ownie!

Otwarcie wystawy mia³o
miejsce w niedzielê (16 wrzeœ-
nia) w Galerii Dobrej Sztuki.
W wystawie udzia³ wziêli
wybitni plastycy czêstochows-
cy – znani i cenieni w kraju i na
œwiecie. W gronie tym nie za-
brak³o pracowników i absol-
wentów AJD, byli wœród nich:
Jaros³aw Kweclich, Bartosz Fr¹-
czek, Ma³gorzata Stêpniak, Ja-
cek £yd¿ba, Jolanta Jastrz¹b,
Mariusz Chrz¹stek, Karol Bar-

ton, Robert ¯y-
bura, Tomasz
„Senti” Sê-
towski.

Prezento-
wane prace to
niekonwencjo-
nalne spojrzenie
na problema-
tykê komunika-
cji w miastach
XXI w. G³os
czêstochowskiej
elity artystycz-
nej w dyskusji
nad przysz³oœ-
ci¹ naszego
miasta i w pew-

nym sensie nad przysz³oœci¹
rozwoju tzw. cywilizacji za-
chodu w ogóle, opartej na ni-
czym niekontrolowanej i czêsto
bezmyœlnej konsumpcji. Wysoki
poziom artystyczny wystawy,
która trwaæ bêdzie jeszcze do
koñca paŸdziernika gwarantuje,
¿e ju¿ dziœ powiedzieæ mo¿na, ¿e
jest to jedno z najciekawszych
wydarzeñ kulturalnych tego roku
w Czêstochowie.

Aleks Kopia
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STUDENTOM MARZY SIĘ BOFORS
Karabiny, mundury, wyposa¿enie ¿o³nierzy oraz sporo zdjêæ i dokumentów zebrali cz³onkowie

Stowarzyszenia Historycznego „Reduta Czêstochowa”. Teraz maj¹  marzenie, by zrekonstruowaæ
dzia³o przeciwlotnicze. Tym bardziej mi³o pisaæ o dzia³alnoœci Stowarzyszenia, ¿e w jego sk³adzie znajduj¹

siê studenci i absolwenci AJD.

Cz³onkowie Reduty w Czêstochowie s¹ ju¿ dobrze
znani. Dali siê poznaæ jako œwietni rekonstruktorzy Wojska
Polskiego z lat 30. XX. wieku. Czêstochowianie i turyœci
mogli podziwiaæ ich choæby podczas ostatniej Nocy
Kulturalnej czy œwiêta 27 Pu³ku Piechoty, którego tradycje
kultywuj¹. By jednak lepiej przybli¿yæ ludziom tradycje orê¿a
polskiego, rekonstruktorzy staraj¹ siê rozwijaæ i ci¹gle poszu-
kiwaæ nowego wyposa¿enia.

–  Na potrzeby edukacji historycznej zak³adamy mun-
dury, prowadzimy prelekcje, pokazujemy publicznoœci
uzbrojenie i wyposa¿enie: karabiny maszynowe, broñ prze-
ciwpancern¹ czy sprzêt ³¹cznoœci – wyjaœnia Adam Kurus,
prezes Stowarzyszenia Historycznego Reduta Czêstochowa.
– Aby jeszcze bardziej uatrakcyjniæ nasz¹ dzia³alnoœæ na polu
rekonstrukcji, marzy nam siê dzia³o przeciwlotnicze. Myœli-
my o odtworzeniu dzia³onu 7 zmotoryzowanej baterii arty-
lerii przeciwlotniczej, która wchodzi³a w sk³ad 7 Dywizji
Piechoty. Planujemy budowê repliki najnowoczeœniejszego
ówczeœnie dzia³a przeciwlotniczego Bofors, kaliber 40
milimetrów, które by³o podstawowym uzbrojeniem polskiej
artylerii przeciwlotniczej w 1939 roku.

Wojsko Polskie posiada³o 520 dzia³ przeciwlotniczych,
z czego 360 to w³aœnie dzia³a Bofors 40 mm. Stawia³o to
polsk¹ armiê na jednym z pierwszych miejsc na œwiecie pod
wzglêdem si³y i nowoczesnoœci obrony przeciwlotniczej,
która we wrzeœniu 1939 roku zestrzeli³a 434 samoloty nie-
mieckie (³¹cznie Luftwaffe straci³a nad Polsk¹ 697 samo-
lotów, nie licz¹c setek uszkodzonych).

Zdaniem prezesa Kurusa, taki sprzêt zarówno wœród
laików, jak i znawców militariów bêdzie wzbudza³ uznanie
oraz nale¿yte zainteresowanie. Tym bardziej warto postaraæ
siê o niego, bo w³aœnie on broni³ polskiego nieba podczas
kampanii wrzeœniowej w 1939 roku.

– 1 i 2 wrzeœnia, w czasie walk o Czêstochowê
artylerzyœci 7 baterii zestrzelili 7 samolotów niemieckich –
t³umaczy Adam Kurus. – 1 wrzeœnia zosta³ zestrzelony
samolot bombowy Heinkel He 111. Nastêpnego dnia bateria
zestrzeli³a 6 samolotów niemieckich oraz kolejnych
kilkanaœcie uszkodzi³a. Do niewoli wziêto kilku lotników,
a tak¿e niemieckiego majora ze sztabu 10 Armii, przy
którym znaleziono dokumenty i mapy (lecia³ on jednym
z samolotów). – Gdy bêdziemy mieæ takie dzia³o, ³atwiej
bêdzie ludziom przypomnieæ o wadze walk pod Czêsto-
chow¹ w 1939 roku. Dotychczas dzieje te s¹ ma³o znane.
Mieszkañcy miasta i okolic nie s¹ ich œwiadomi, choæ
powoli to siê zmienia.

Wiêcej szczegó³ów zwi¹zanych z projektem nazwanym
roboczo „7 bateria” prezes Kurus wyjawi w najbli¿szym
czasie. Na razie cz³onkowie Reduty gromadz¹ dokumentacjê
zdjêciow¹ i archiwaln¹ oraz prowadz¹ prace zwi¹zane
z realizacj¹ przedsiêwziêcia. Warto dodaæ, ¿e polska artyleria
przeciwlotnicza z 1939 roku to nie tylko same dzia³a, a ca³a
skomplikowana i nowoczesna infrastruktura – dalmierze,
radiostacje, ci¹gniki, samochody i wiele innego sprzêtu.

7. zmotoryzowana bateria artylerii przeciwlotniczej pod dowództwem kpt. Stanis³awa Marczaka wchodzi³a
w sk³ad czêstochowskiej 7. Dywizji Piechoty. Bateriê mobilizowa³ 5. Dywizjon Artylerii Przeciwlotniczej z Krakowa.

PODSTAWOWE DANE O 7. ZMOTORYZOWANEJ
BATERII ARTYLERII PRZECIWLOTNICZEJ

G³ówne wyposa¿enie: 7 zmotoryzowanej baterii artylerii
przeciwlotniczej (bateria art. plot. mot. typu A).
Stan osobowy: 6 oficerów oraz 163 podoficerów
i szeregowych
Uzbrojenie:
- 4 dzia³a przeciwlotnicze 40 mm Bofors wz. 36
- 8 lekkich karabinów maszynowych wz. 08/15
- 14 pistoletów
- 155 karabinków
Pojazdy:
- 8 ci¹gników g¹sienicowych C2P

- 4 samochody Polski FIAT 508/518 radio N2/S
- 1 samochód Polski FIAT 618 radio N1/S
- 29 samochodów osobowych i ciê¿arowych
- 5 motocykli
Razem: 47 pojazdów
Wyposa¿enie specjalne:
- dalmierz stereoskopowy 1,5 m wz. K3
- 4 radiostacje N2
- 1 radiostacja N1
- 4 przyczepy amunicyjne
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